
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 4231 
2. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µαθη-

τές από το Ιδιωτικό Γυµνάσιο «Σχολή Ξενοπούλου»,  το Ιδιω-
τικό Δηµοτικό Σχολείο Μωραΐτη, το 16ο Δηµοτικό Σχολείο
Περιστερίου , σελ. 4238, 4242, 4245, 4248 

3. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 4231, 4232, 4233, 4234,
4235, 4236, 4237, 4238, 4239, 4240, 4241, 4242, 4243, 4244,
4245, 4246, 4247, 4248 

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 23 Οκτωβρίου 2023, σελ. 4231 
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Εξωτερικών: 
i. µε θέµα: «Απαράδεκτη δήλωση για «επαναστρατικοποί-

ηση» των νησιών του Ανατολικού Αιγαίου από κυβερνητικό
Βουλευτή», σελ. 4232 

ii. µε θέµα: «Η µεροληπτική στάση της Κυβέρνησης υπέρ
του κράτους του Ισραήλ στην κρίση στη Γάζα και η αποσιώ-
πηση των κατάφωρων παραβιάσεων του Διεθνούς Δικαίου
από την κυβέρνηση Νετανιάχου», σελ. 4233 

iii. µε θέµα: «Επιχείρηση εκβιασµού και εκδίωξης του Βου-
λευτή Ιλχάν Αχµέτ από το αλεβίτικο έθιµο της πάλης στον
Κέχρο της ορεινής Ροδόπης», σελ. 4235 

β) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε
θέµα «Απαράδεκτη πρακτική αδειοδότησης έργων µετά από
αρνητική γνωµοδότηση του Οργανισµού Φυσικού Περιβάλ-
λοντος και Κλιµατικής Αλλαγής ΟΦΥΠΕΚΑ», σελ. 4236 

γ) Προς τον Υπουργό Υγείας:
i. µε θέµα: «Προκήρυξη µόνιµων θέσεων ιατρών ειδικότη-

τας Παθολογικής Ογκολογίας στο Αχιλλοπούλειο Γενικό Νο-
σοκοµείο (Γ.Ν.) Βόλου» η άµεση παροχή δωρεάν σχολικών
γευµάτων στη Μαγνησία», σελ. 4238 

ii. µε θέµα: «Παρά τις διαβεβαιώσεις του Υπουργού Υγείας
για παράταση των συµβάσεων, στην Πολυκλινική Αθηνών
απολύονται εργαζόµενοι», σελ. 4239 

iii. µε θέµα: «Γενικό Νοσοκοµείο Χίου «Σκυλίτσειο», σελ.
4240 

iv. µε θέµα: «Σοβαρά προβλήµατα στη λειτουργία του Γε-
νικού Νοσοκοµείου Δράµας», σελ. 4242 

v. µε θέµα: «Τα επείγοντα περιστατικά διάσωσης δεν είναι
επείγοντα για την Κυβέρνηση;», σελ. 4244 

vi. µε θέµα: «Κρατικός Αερολιµένας Χίου " Όµηρος" (ΚΑΧΙΟ)»,
σελ. 4245 

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση σχεδίου νόµου: 
Οι Υπουργοί Πολιτισµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονο-

µικών, Εξωτερικών, Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητι-
σµού, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, Ψηφιακής Δια-
κυβέρνησης, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας
και Οικονοµικών καθώς και οι Υφυπουργοί στον Πρωθυ-
πουργό και Πολιτισµού κατέθεσαν στις 19.10.2023 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση του Προγράµµατος Πολιτιστικών Και Εκπαι-
δευτικών Ανταλλαγών µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής
Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Ιν-
δίας για τα έτη 2022 έως 2026», σελ. 4236 
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Αθήνα, σήµερα στις 20 Οκτωβρίου 2023, ηµέρα Παρασκευή
και ώρα 9.00’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Η’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΥ ΒΙΛΙΑΡΔΟΥ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Πριν εισέλθουµε στη συζήτηση του σηµερινού δελτίου των επι-
καίρων ερωτήσεων επιτρέψτε µου να ανακοινώσω στο Σώµα το
δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 23 Οκτωβρίου 2023.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 19-10-2023
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΛΣΤ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
19 Οκτωβρίου 2023, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Ενσωµάτωση της Οδηγίας 2006/1/ΕΚ του Ευ-
ρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 18ης Ιανουαρίου
2006 για τη χρησιµοποίηση µισθωµένων οχηµάτων χωρίς οδηγό
στις οδικές εµπορευµατικές µεταφορές, όπως τροποποιήθηκε µε
την Οδηγία (ΕΕ) 2022/738 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του
Συµβουλίου της 6ης Απριλίου 2022, και της Οδηγίας (ΕΕ) 2021/
1187 του Ευρωπαϊκού Κοινοβουλίου και του Συµβουλίου της 7ης
Ιουλίου 2021, περί µέτρων εξορθολογισµού για την προώθηση
της υλοποίησης του διευρωπαϊκού δικτύου µεταφορών, και
άλλες επείγουσες διατάξεις»)

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 217/6-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νέα Δηµοκρατία» κ.
Χρήστου Μπουκώρου προς την Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και
Οικογένειας, µε θέµα: «Αδήρητη ανάγκη η άµεση παροχή δωρεάν
σχολικών γευµάτων στη Μαγνησία».

2. Η µε αριθµό 226/9-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μεσσηνίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Αλέξανδρου (Αλέξη) Χαρίτση προς τον Υπουρ-
γό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Η συνεχιζό-
µενη για άλλη µια χρονιά έλλειψη εργατών γης, οδηγεί σε µείωση
της αγροτικής παραγωγής και σε οικονοµικό αδιέξοδο τον αγρο-
τικό κόσµο».

3. Η µε αριθµό 210/3-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα ΑΛΛΑ-
ΓΗΣ» κ. Αναστάσιου Νικολαΐδη προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέ-
µα: «Έλλειψη Ψυχιάτρου στο Κέντρο Ψυχικής Υγείας (ΚΨΥ) του
Γενικού Νοσοκοµείου Δράµας».

4. Η µε αριθµό 234/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Μαγνησίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Κωνσταντίνου Βασιλείου Μεταξά προς τον
Υπουργό Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα:
«Να παρθούν τώρα µέτρα στήριξης των αυτοαπασχολούµενων
και µικρών επαγγελµατιών στις πληγείσες περιοχές της Θεσσα-
λίας. Να αποζηµιωθούν πλήρως για τις ζηµιές που υπέστησαν».

5. Η µε αριθµό 220/6-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική
Λύση» κ. Κωνσταντίνου Χήτα προς τον Υπουργό Προστασίας του
Πολίτη, µε θέµα: «Ανάγκη αποκλειστικής έκδοσης των φωτογρα-
φιών προς εφαρµογή στις νέες ταυτότητες από τους επαγγελ-
µατίες φωτογράφους».

6. Η µε αριθµό 212/4-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και Βουλευτή του
Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον Υπουργό
Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Τοποθέτηση ανεµογεν-
νητριών σε πυρόπληκτες περιοχές του Έβρου που έχουν χαρα-
κτηριστεί ως “NATURA”».

7. Η µε αριθµό 239/16-10-2023 Επίκαιρη Ερώτηση του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Πρόβληµα
απουσίας εξετάσεων ελληνοµάθειας για µειονοτικούς αποφοί-
τους τουρκικών πανεπιστηµίων».

8. Η µε αριθµό 241/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτή Α’ Ανατολικής Αττικής της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«Πλεύση Ελευθερίας» κ. Ελένης Καραγεωργοπούλου προς τον
Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Η ρύπανση
στη δυτική Αττική ως πολλαπλασιαστής της απαξίας της ζωής
και της περιουσίας των κατοίκων στα νεόκτιστα Ασπροπύργου».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 229/13-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αχαΐας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Ανδρέα Παναγιωτόπουλου προς τον Υπουργό
Υγείας µε θέµα: «Επείγουσα ανάγκη προµήθειας ψηφιακού µα-
στογράφου στην 6η Υγειονοµική Περιφέρεια (Υ.ΠΕ.), στο Κέντρο
Υγείας Βορείου Τοµέα Πατρών (Αγίου Αλεξίου)».

2. Η µε αριθµό 224/8-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Δράµας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλα-
γής» κ. Αναστάσιου Νικολαΐδη προς την Υπουργό Κοινωνικής Συ-
νοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Επέκταση ηλικιακών ορίων του
προγράµµατος «ΣΠΙΤΙ ΜΟΥ» στο Νοµό Δράµας και τους όµορους
νοµούς και επόµενη φάση αιτήσεων».

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

K’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ A’
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3. Η µε αριθµό 236/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Παιδείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Να σταµα-
τήσει η συνδικαλιστική δίωξη εκπαιδευτικού της Διεύθυνσης
Πρωτοβάθµιας Εκπαίδευσης Νοµού Ηρακλείου Κρήτης».

4. Η µε αριθµό 221/6-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Κων-
σταντίνου Μπούµπα προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και
Τροφίµων, µε θέµα: «Ασυνέπεια της κυβέρνησης στην ρύθµιση
των ζητηµάτων της αλιείας µε βιντζότρατες».

5. Η µε αριθµό 219/6-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Προέδρου
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» και Βουλευτή Β3’
Νότιου Τοµέα Αθηνών κ. Βασιλείου Στίγκα προς τον Υπουργό Με-
τανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Νοµιµοποίηση παράνοµων
µεταναστών».

6. Η µε αριθµό 240/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του του Προ-
έδρου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» και Βουλευτή Α’
Θεσσαλονίκης κ. Δηµητρίου Νατσιού προς τον Υπουργό Παι-
δείας, Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, µε θέµα: «Διαδικτυακός
εθισµός των νέων γυµνασίου-λυκείου».

7. Η µε αριθµό 230/13-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Βοιωτίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ- Προοδευ-
τική Συµµαχία» κ. Παναγιού (Γιώτας) Πούλου προς τον Υπουργό
Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Άµεση ανάγκη
στήριξης των αµπελουργών της Ασωπίας και ολόκληρης της Βοι-
ωτίας για τις ζηµιές από περονόσπορο».

8. Η µε αριθµό 233/16-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Αργολίδος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κί-
νηµα Αλλαγής», κ. Ανδρέα Πουλά προς τον Υπουργό Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα: «Έλλειψη εργατών γης στην
Αργολίδα εν όψει της συγκοµιδής εσπεριδοειδών και της έναρ-
ξης της ελαιοκοµικής περιόδου».

9. Η µε αριθµό 237/16-10- 2023 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Ηρακλείου της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Κοµµουνιστικό
Κόµµα Ελλάδας» κ. Εµµανουήλ Συντυχάκη προς τον Υπουργό
Κλιµατικής Κρίσης και Πολιτικής Προστασίας, µε θέµα: «Για την
κατάσταση που επικρατεί στο Αρκαλοχώρι δύο χρόνια µετά τον
σεισµό».

10. Η µε αριθµό 222/6-10-2023 επίκαιρη ερώτηση του Η’ Αντι-
προέδρου της Βουλής και Βουλευτή Β1’ Βορείου Τοµέα Αθηνών
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Ελληνική Λύση» κ. Βασιλείου Βι-
λιάρδου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Κακοκαιρία Ντάνιελ και αντιπληµµυρικά φράγµατα Αγρά-
φων-Αχελώου».

11. Η µε αριθµό 231/13-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
«ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Θεανώς Φωτίου προς την
Υπουργό Κοινωνικής Συνοχής και Οικογένειας, µε θέµα: «Η κυ-
βέρνηση δεν αυξάνει τα σχολικά γεύµατα τέσσερα χρόνια τώρα,
παρά την ακρίβεια και τη φτωχοποίηση των νοικοκυριών, ενώ δεν
τα χορηγεί άµεσα ούτε καν στις πληµµυροπαθείς περιοχές της
Θεσσαλίας».

12. Η µε αριθµό 232/13-10-2023 επίκαιρη ερώτηση της Βου-
λευτού Α’ Θεσσαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αικατερίνης (Κατερίνας) Νοτοπού-
λου προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, µε
θέµα: «Χρηµατοδότηση σχεδίου ανάπλασης Διεθνούς Εκθέσεως
Θεσσαλονίκης».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 742/15-9-2023 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» κ. Νικόλαου Πα-
παδόπουλου προς τον Υπουργό Παιδείας, Θρησκευµάτων και
Αθλητισµού, µε θέµα: «Κατοχύρωση των επαγγελµατικών δικαιω-
µάτων των πτυχιούχων των προγραµµάτων Διαχείρισης Εκκλη-
σιαστικών Κειµηλίων των Ανώτατων Εκκλησιαστικών Ακαδηµιών
(Α.Ε.Α)».

Θα ήθελα, επίσης, να ενηµερώσω το Σώµα ότι µε έγγραφό του
ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβουλευτικών Θεµάτων
ενηµερώνει το Σώµα για τα εξής:

«Με την παρούσα σάς ενηµερώνουµε σχετικά µε τη συζήτηση
των επίκαιρων ερωτήσεων στο πλαίσιο του κοινοβουλευτικού
ελέγχου την Παρασκευή 20 Οκτωβρίου 2023 ότι οι επίκαιρες
ερωτήσεις που θα συζητηθούν είναι οι εξής: Οι υπ’ αριθµόν
213/5-10-2023 και 242/16-102023 επίκαιρες ερωτήσεις και η υπ’
αριθµόν 432/23-8-2023 ερώτηση κατ’ άρθρο 130 παράγραφος 5
του Κανονισµού της Βουλής θα απαντηθούν από τον Υπουργό
Εξωτερικών Γεώργιο Γεραπετρίτη.

Οι υπ’ αριθµόν 209/3-10-2023, 216/6-102023,  228/13-10-2023,
235/16-10-2023 και 243/16-10-2023 επίκαιρες ερωτήσεις θα απα-
ντηθούν από τον Υφυπουργό Υγείας κ. Μάριο Θεµιστοκλέους.

Η υπ’ αριθµόν 211/4-10-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Υποδοµών και Μεταφορών κ. Χριστίνα Αλε-
ξοπούλου.

Η υπ’ αριθµόν 227/12-10-2023 επίκαιρη ερώτηση θα απαντηθεί
από την Υφυπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας κυρία Αλεξάν-
δρα Σδούκου.

Παρακαλούµε όπως προβείτε στις δέουσες ενέργειες προκει-
µένου να ενηµερωθούν τόσο ο Προεδρεύων στη διαδικασία, όσο
και οι ερωτώντες Βουλευτές.»

Κατόπιν τούτου, θα συζητήσουµε την πέµπτη µε αριθµό 213/5-
10-2023 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πει-
ραιώς της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Σπαρτιάτες» κ. Αλέξανδ-
ρου Ζερβέα προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Απαράδε-
κτη δήλωση για «επαναστρατικοποίηση» των νησιών του ανατο-
λικού Αιγαίου από κυβερνητικό Βουλευτή». 

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, είχαµε ένα δηµοσίευµα της τουρκικής εφηµε-

ρίδας «Γενί Σαφάκ» σύµφωνα µε το οποίο υπάρχει µυστική συµ-
φωνία µεταξύ της Ελληνικής και της Τουρκικής Κυβερνήσεως για
αποστρατικοποίηση των νησιών του ανατολικού Αιγαίου. Ειλι-
κρινά δεν θα είχα ασχοληθεί µε το θέµα αν δεν είχαν επακολου-
θήσει κάποια γεγονότα. Πρώτον, η χλιαρή και καθυστερηµένη
διάψευση του δηµοσιεύµατος εκ µέρους του Κυβερνητικού Εκ-
προσώπου, του κ. Μαρινάκη, αλλά κυρίως οι δηλώσεις που έκανε
ο κυβερνητικός Βουλευτής και καθηγητής του Διεθνούς Δικαίου
κ. Συρίγος σε τηλεοπτική εκποµπή.

Πιο συγκεκριµένα ο κ. Συρίγος δήλωσε ότι υπάρχουν περιοχές
που ενδιαφέρουν τους Τούρκους για θέµατα ναυσιπλοΐας, ισχυ-
ριζόµενος ότι αυτό είναι κάτι εύλογο και κάτι που µπορούµε να
συζητήσουµε. Στη συνέχεια, όµως, ισχυρίστηκε ότι αυτό είναι µια
παραχώρηση και ότι θα περίµενε πως οι Τούρκοι θα αποδεχθούν
άλλα πράγµατα, όπως η επαναστρατικοποίηση των νησιών του
ανατολικού Αιγαίου. Από αυτά που είπε ο κ. Συρίγος βγαίνει το
συµπέρασµα πως αποδέχεται το εν λόγω δηµοσίευµα της «Γενί
Σαφάκ». Δηλαδή δέχεται ότι υπάρχει διαδικασία αποστρατικοποί-
ησης των νήσων και πρέπει να παραχωρήσουµε κατιτίς στην
Τουρκία, ώστε να µας επιτρέψει η Τουρκία να επαναστρατικοποι-
ήσουµε τα νησιά.

Τα ερωτήµατά µου είναι τα εξής: Πρώτον, η Κυβέρνηση κατα-
δικάζει τις δηλώσεις του συγκεκριµένου Βουλευτή; Δεύτερον,
υπάρχει κρυφή συµφωνία µεταξύ των δύο κυβερνήσεων για µε-
ρική αποστρατικοποίηση των νήσων; Και τρίτον, για ποιον λόγο
πρέπει να παίρνουµε την γνώµη της Τουρκίας για τη στρατιωτι-
κοποίηση νησιών µας ή για την τοποθέτηση στρατού οπουδήποτε
στην ελληνική επικράτεια;

Σύµφωνα µε τον χάρτη σύµφωνα του ΟΗΕ και το άρθρο 51
έχουµε το δικαίωµα αυτοάµυνας και δεν χρειάζεται να πάρουµε
από κανέναν άδεια για να τοποθετήσουµε στρατό που εµείς επι-
θυµούµε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία

σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ για την ερώτηση, κύριε Βουλευτά. Θα ήθελα

να είµαι πάρα πολύ σαφής και κατηγορηµατικός. Δεν υφίσταται
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καµµία κρυφή ή φανερή συµφωνία µε την Τουρκία για την απο-
στρατικοποίηση των νησιών, όπως και για οποιοδήποτε ζήτηµα
αφορά τη διάταξη των Ενόπλων Δυνάµεων στη χώρα. Όπως είχα
την ευκαιρία να τοποθετηθώ επανειληµµένως, ζητήµατα τα οποία
άπτονται της κυριαρχίας, όπως για παράδειγµα είναι αυτό της
διάταξης των Ενόπλων Δυνάµεων της χώρας, δεν µπορεί να είναι
αντικείµενο της οποιασδήποτε συµφωνίας.

Δεύτερον, η Ελλάδα δεν σχολιάζει δηµοσιεύµατα Τύπου. Με
κάθε σεβασµό θα µου επιτρέψετε να πω ότι δεν είναι δυνατόν η
Ελληνική Κυβέρνηση και η ελληνική πολιτεία να σχολιάζει και να
αντιπαρατίθεται µε εφηµερίδες και δη τουρκικές.

Τρίτον, δεν υφίσταται κανένα ζήτηµα αποµείωσης της ισχύος
των ελληνικών νησιών από την άποψη των Ενόπλων Δυνάµεων.
Όπως ανέφερε και σε απάντηση σε επίκαιρη ερώτησή του ο Υφυ-
πουργός Εθνικής Άµυνας κ. Ιωάννης Κεφαλογιάννης µόλις προ-
χθές, δεν υπάρχει καµµία απολύτως µείωση της στρατιωτικής
ισχύος. Σας παραπέµπω στα Πρακτικά και στην απάντηση γι’
αυτή την ερώτηση.

Τέλος, αυτονοήτως η Ελλάδα διατηρεί τα δικαιώµατα που
απορρέουν από τις διεθνείς συµβάσεις, από την Συνθήκη της Λω-
ζάνης του 1923, τη Σύµβαση του Μοντρέ του 1936 και τη Σύµβα-
ση των Παρισίων του 1947, για την θωράκιση και την άµυνά της.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολο-

γία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΖΕΡΒΕΑΣ: Χαίροµαι για την απάντησή σας.

Παρ’ όλα αυτά δεν καταδικάσατε -όπως σας ζήτησα- τη δήλωση
του Βουλευτή σας. Εν πάση περιπτώσει, πιστεύω ότι έχουµε µπει
σε έναν διάλογο µε ένα κράτος-τροµοκράτη. Γιατί το λέω αυτό;
Γιατί ο οµόλογός σας, ο κ. Χακάν Φιντάν, είναι από τους πιο δια-
πρεπείς συνοµιλητές τόσο του ISIS όσο και της τροµοκρατικής
οργάνωσης της Χαµάς.

Ειδικοί αναλυτές, όπως ο κ. Μάζης, ο κ. Γρίβας και ο κ. Φίλης,
πιστεύουν ότι τώρα και µε τα γεγονότα στη Μέση Ανατολή, είναι
ευκαιρία να σταµατήσουµε να συνδιαλεγόµαστε µε ένα κράτος
που στηρίζει επί της ουσίας τροµοκρατικές οργανώσεις. Πρέπει,
επίσης, να απαλλαγούµε από το φοβικό σύνδροµο που έχει εν-
σταλαχτεί στην ψυχή του Έλληνα από την Μικρασιατική Κατα-
στροφή µέχρι σήµερα. Πρέπει να καταλάβουµε ότι οι Τούρκοι
µόνο την ισχύ καταλαβαίνουν.

Γι’ αυτόν τον λόγο το πρώτο βήµα µιας πραγµατικά ανεξάρτη-
της εθνικής εξωτερικής πολιτικής είναι η χάραξη γραµµών βά-
σεως. Δεύτερο βήµα είναι η επέκταση των ναυτικών µιλίων στα
δώδεκα µίλια, όπως ορίζει το Διεθνές Δίκαιο και το Δίκαιο της
Θάλασσας.

Τρίτο βήµα η ανακήρυξη Αποκλειστικής Οικονοµικής Ζώνης και
τέταρτο βήµα η προσφυγή στο Δικαστήριο του Αµβούργου και
όχι της Χάγης. Η Χάγη είναι ένα πολιτικό δικαστήριο. Το Αµ-
βούργο αντιθέτως είναι ένα δικαστήριο το οποίο ασχολείται µόνο
µε τις θαλάσσιες ζώνες.

Θα τονίσω επίσης το εξής για τον κ. Βελόπουλο, ο οποίος πολύ
συχνά µας θυµάται και ασχολείται µαζί µας. Είχε φέρει µία πρό-
ταση νόµου. Είχε ξεχάσει όλως τυχαίως τα πρώτα δύο βήµατα,
την χάραξη γραµµών βάσεως και την επέκταση των ναυτικών µι-
λίων.

Εν πάση περιπτώσει, θα κλείσω µε το εξής. Ο αρχιστράτηγος
του Γένους µας, ο Θεόδωρος Κολοκοτρώνης, έλεγε το εξής:
«Όταν δείχνεις στον Τούρκο τα µπροστινά σου, σου δείχνει τα πι-
σινά του. Αντιθέτως όταν δείχνεις άλλο σηµείο του σώµατός σου,
τότε και αυτός θα σου δείξει άλλο σηµείο του σώµατός του». 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ζερβέα. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευ-

χαριστώ πολύ, κύριε Βουλευτά.
Με κάθε σεβασµό θα µου επιτρέψετε να πω ότι βρίσκοµαι εδώ

για να απαντώ για λογαριασµό της Κυβέρνησης απέναντι στις

ερωτήσεις των Βουλευτών και όχι να διερµηνεύω τις δηλώσεις
των ιδίων των Βουλευτών. 

Εκείνο το οποίο θέλω να επισηµάνω είναι το εξής: Η Ελλάδα
βρίσκεται σήµερα στο υψηλότερο σηµείο πραγµατικής επιχειρη-
σιακής, καθώς και διπλωµατικής ισχύος. Η Ελλάδα έχει αποκτή-
σει ένα πολύ ισχυρό κεφάλαιο λόγω του γεγονότος ότι την
τελευταία τετραετία έχει υπάρξει ενίσχυση των Ενόπλων Δυνά-
µεων σε προσωπικό και σε υποδοµές, η οποία δεν είχε υπάρξει
τις προηγούµενες δεκαετίες, που ενισχύουν το αξιόµαχο των
Ενόπλων Δυνάµεων απέναντι σε οποιαδήποτε απειλή. 

Αφ’ ετέρου διπλωµατικά η Ελλάδα έχει χτίσει συµµαχίες οι
οποίες ενισχύουν και θωρακίζουν τη διεθνή της θέση, ενώ πα-
ράλληλα έχει αναπτύξει µια αυτοτελή δράση στο διπλωµατικό
επίπεδο, έχοντας κερδίσει πολύ σηµαντικό διεθνές κεφάλαιο. 

Για τον λόγο αυτό θα µου επιτρέψετε να πω ότι στις συζητή-
σεις µε την Τουρκία -και εµείς είµαστε πάντοτε υπέρ του διαλό-
γου στη βάση και του Διεθνούς Δικαίου και µε προσήλωση στις
αξίες του Καταστατικού Χάρτη του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών- προσερχόµαστε από θέση πραγµατικής ισχύος και αυτό
θα συνεχίσουµε να πράττουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Ακολουθεί η έβδοµη µε αριθµό 242/16-10-2023 επίκαιρη ερώ-
τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας της Κοινοβου-
λευτικής Οµάδας της Πλεύσης Ελευθερίας κ. Αλέξανδρου
Καζαµία προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Η µερολη-
πτική στάση της Κυβέρνησης υπέρ του κράτους του Ισραήλ στην
κρίση στη Γάζα και η αποσιώπηση των κατάφωρων παραβιάσεων
του Διεθνούς Δικαίου από την κυβέρνηση Νετανιάχου».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, η πολυαίµακτη κρίση που ξέσπασε στις 7

Οκτωβρίου στη Μέση Ανατολή συγκλόνισε όλη την Υφήλιο. Ο κύ-
κλος βίας έχει ως τώρα στοιχίσει τις ζωές άνω των τεσσάρων χι-
λιάδων Παλαιστινίων και χιλίων τετρακοσίων Ισραηλινών. Από την
πλευρά των Παλαιστινίων, στη συντριπτική πλειονότητα οι νεκροί
είναι άµαχοι και εξ αυτών περισσότερα από χίλια πεντακόσια είναι
νεκρά παιδιά. Εκτός από την τεράστια ανθρωπιστική της διά-
σταση, που αφορά τους πάντες, η κρίση εκτυλίσσεται στην ευ-
ρύτερη περιοχή µας, γεγονός που καθιστά τη στάση της Ελ-
λάδας στο θέµα αυτό ιδιαιτέρως ευαίσθητη. 

Από την πρώτη στιγµή όµως η Κυβέρνηση υιοθέτησε µια
άκριτα φιλική στάση προς το κράτος του Ισραήλ, επαναλαµβά-
νοντας το γνωστό αµερικανικό σύνθηµα: «Το Ισραήλ έχει δι-
καίωµα στην αυτοάµυνα». Πουθενά η Κυβέρνηση δεν αναφέρθη-
κε ρητά στο αδιαµφισβήτητο γεγονός ότι η Γάζα τελεί υπό πα-
ράνοµη ισραηλινή κατοχή εδώ και πενήντα έξι χρόνια και δεν επε-
σήµανε ότι ως κατεχόµενος λαός οι Παλαιστίνιοι, κατά το Διεθνές
Δίκαιο, έχουν και αυτοί δικαίωµα στην αυτοάµυνα. 

Όταν µιλάµε για τα δικά µας δίκαια στην Κύπρο και το Αιγαίο
όλοι οι Έλληνες συµφωνούµε ότι πρέπει να εφαρµόζονται τα ψη-
φίσµατα του ΟΗΕ και το Διεθνές Δίκαιο και καταγγέλλουµε την
Τουρκία διότι τα παραβιάζει. Στην περίπτωση του κράτους του
Ισραήλ η Κυβέρνησή σας επιλέγει να συστρατεύεται µε ένα κρά-
τος που συστηµατικά παραβιάζει το Διεθνές Δίκαιο και δεν εφαρ-
µόζει τα ψηφίσµατα του ΟΗΕ. 

Τέλος, στην χερσαία επίθεση που προετοιµάζει η κυβέρνηση
Νετανιάχου στη Γάζα, µετά από βοµβαρδισµούς που είχαν τρι-
πλάσια θύµατα µεταξύ των Παλαιστινίων, σε σύγκριση µε τα θύ-
µατα που προκάλεσε η επιδροµή της Χαµάς στο Ισραήλ, έχει
διαταχθεί εκκένωση ενός εκατοµµυρίου τριακοσίων χιλιάδων αν-
θρώπων από τη Βόρεια Γάζα. Η µετακίνηση πληθυσµού σε κατε-
χόµενο έδαφος µε απειλή τη βία συνιστά εθνοκάθαρση και
εντάσσεται στα ειδεχθέστερα διεθνή εγκλήµατα.

Σας ερωτώ, κύριε Υπουργέ, µε βάση τις αρχές του Διεθνούς
Δικαίου και του διεθνούς ανθρωπιστικού δικαίου, η Κυβέρνηση
σιωπά και παραβλέπει συστηµατικά όλες τις κατάφωρες παρα-
βιάσεις που διαπράττει το κράτος του Ισραήλ στα κατεχόµενα
παλαιστινιακά εδάφη εδώ και πενήντα έξι χρόνια; 

Δεύτερον, γιατί η Κυβέρνηση δεν καταδικάζει τη βία και από
τις δύο πλευρές και δεν ζητά την άµεση κατάπαυση του πυρός
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και τη διακοπή της επικείµενης εθνοκάθαρσης 1,3 εκατοµµυρίων
Παλαιστινίων από το βόρειο τµήµα της Γάζας, µε σκοπό την
έναρξη διαπραγµατεύσεων για µια βιώσιµη επίλυση του Παλαι-
στινιακού;

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπ-

τά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ, κύριε καθηγητά, για την ερώτηση. Θα ήθελα να

επισηµάνω επί της αρχής ότι δεν µπορώ να απαντήσω για τη
στάση διαχρονικώς των ελληνικών κυβερνήσεων επί πενήντα έξι
έτη, όπως αναφέρετε στην επίκαιρη ερώτησή σας. Εκείνο το
οποίο µπορώ να πράξω είναι να αναφερθώ στην αντίδραση της
ελληνικής Κυβέρνησης στην παρούσα κρίση στη Μέση Ανατολή,
η οποία πράγµατι αποτελεί εν δυνάµει µία πολύ µεγάλη πληγή
και όχι µόνο γεωπολιτική, αλλά και ανθρωπιστική. 

Θα ήθελα κατ’ αρχάς, πριν αρχίσω την απάντησή µου, να ανα-
φερθώ στο γεγονός το οποίο είχαµε χθες και να καταδικάσω το
χτύπηµα το οποίο υπήρξε µε την απώλεια ζωών στη Λωρίδα της
Γάζας σε παρακείµενο κτήριο του Μοναστηρίου του Αγίου Πορ-
φυρίου και να επισηµάνω µε έµφαση ότι η προστασία των αµά-
χων, καθώς επίσης και η διασφάλιση των λατρευτικών χώρων
αποτελεί ένα αγαθό το οποίο οφείλει να γίνεται απόλυτα σεβαστό
από όλες τις πλευρές. 

Σε ό,τι αφορά τη στάση της Ελλάδος, κύριε καθηγητά, θα µου
επιτρέψετε µε σεβασµό να αναφέρω ότι η στάση της Ελλάδος
ήταν στάση αρχής. Η ελληνική εξωτερική πολιτική δεν ετεροκα-
θορίζεται, δεν είναι συγκυριακή και δεν είναι συναλλακτική. Είναι
στάση αρχών και για το λόγο αυτό από την πρώτη στιγµή –επα-
ναλαµβάνω, από την πρώτη στιγµή και ήµασταν η πρώτη χώρα
που τοποθετήθηκε τόσο ρητά στο ζήτηµα αυτό- θέσαµε τα ση-
µεία εκείνα τα οποία θα πρέπει να γίνουν σεβαστά αµέσως από
όλες τις πλευρές. 

Και καταθέσαµε ήδη, την επαύριον της τροµοκρατικής επίθε-
σης της Χαµάς στο Ισραήλ, ένα σχέδιο πέντε σηµείων το οποίο
θα πρέπει να γίνει σεβαστό αµφοίν και από τις δύο πλευρές. Αυτό
περιελάµβανε την καταδίκη της τροµοκρατίας παντάπασιν, όπως
και κάθε µορφής βίας. Δεύτερον, την άµεση απελευθέρωση όλων
των οµήρων οι οποίοι βρίσκονται αυτή τη στιγµή σε καθεστώς
οµηρίας. Τρίτον, την προστασία όλων των αµάχων και την απο-
φυγή στοχοποίησης στόχων αµάχων. Τέταρτον, την παροχή αν-
θρωπιστικής βοήθειας σε όλους όσους είναι ευάλωτοι και
επιπλέον στη διάνοιξη ανθρωπιστικών οδών, έτσι ώστε να δια-
σφαλίζεται ότι η ανθρωπιστική βοήθεια φτάνει στον προορισµό
της. 

Τέλος, καλέσαµε σε µία διεθνή διάσκεψη υπό την αιγίδα του
Οργανισµού Ηνωµένων Εθνών και µε τη συµµετοχή της Ευρω-
παϊκής Ένωσης και του Αραβικού Συνδέσµου, έτσι ώστε να δού-
µε τα αίτια τα οποία προκάλεσαν την κρίση αυτή και να έχουµε
µια παραγωγική λύση. 

Όπως γνωρίζετε η πάγια θέση της ελληνικής εξωτερικής πολι-
τικής είναι η λύση του Μεσανατολικού, στη βάση των ψηφισµά-
των του Συµβουλίου Ασφαλείας του Οργανισµού Ηνωµένων
Εθνών περί δύο κρατών µε πρωτεύουσα του Παλαιστινιακού Κρά-
τους την Ανατολική Ιερουσαλήµ. Υπό την έννοια αυτή, νοµίζω
όλοι θα συµφωνήσουµε ότι τα σηµεία τα οποία έθεσε η ελληνική
Κυβέρνηση συνιστούν αδιαπραγµάτευτες αρχές, επί των οποίων
θα πρέπει να οικοδοµηθεί άµεσα ειρήνη και κατάπαυση του
πυρός. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υπουργό. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Καζαµία, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας. 
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΚΑΖΑΜΙΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, µου δώσατε µία απάντηση για τις πρωτοβου-

λίες που προτίθεται ή που πρόκειται να πάρει η ελληνική Κυβέρ-
νηση στο διπλωµατικό επίπεδο. 

Αναφερθήκατε, όµως, πολύ λίγο στο Διεθνές Δίκαιο και καθό-
λου στο διεθνές ανθρωπιστικό δίκαιο, που ήταν το κέντρο της
ερώτησής µου. Μιλήσατε για την επιθυµία της Ελλάδας να δει
µία λύση δύο κρατών στη Μέση Ανατολή, ανάµεσα στους Ισραη-
λινούς και τους Παλαιστινίους. Αυτό βεβαίως είναι θετικό και είναι
πάγια θέση της ελληνικής εξωτερικής πολιτικής. Όµως, από τις
13 Οκτωβρίου συντελείται στην περιοχή της Γάζας µία διαδικασία
εθνοκάθαρσης η οποία αποτελεί ειδεχθές έγκληµα, µε βάση το
Διεθνές Δίκαιο, και δεν αναφερθήκατε καθόλου σε αυτή. 

Διεθνείς ανθρωπιστικές οργανώσεις και ΜΚΟ αναφέρουν τρο-
µακτικά νούµερα για την καταστροφή που ήδη συντελείται τις τε-
λευταίες ηµέρες εκεί. Μιλάµε για νεκρούς που φτάνουν τα χίλια
εξακόσια παιδιά Παλαιστινίων µέσα σε δώδεκα ηµέρες. Εβδοµή-
ντα έξι σχολεία έχουν βοµβαρδιστεί. Εκκενώθηκαν δεκαεπτά νο-
σοκοµεία και σαράντα οκτώ κλινικές µε διαταγές του ισραηλινού
στρατού. Έχει κοπεί το ρεύµα. Δεν υπάρχουν δίοδοι για να περ-
νάει το φαγητό. Και ο πληθυσµός έχει µπλοκαριστεί. Και βεβαίως,
συντελείται µία µαζική φυγή ανθρώπων από τα σπίτια τους, που
έχει φτάσει, σύµφωνα µε τις ανθρωπιστικές οργανώσεις, τους εν-
νιακόσιους χιλιάδες εκτοπισµένους. Αυτό συνιστά εθνοκάθαρση. 

Το να µιλάµε για τη λύση που θα θέλαµε να δούµε στη Μέση
Ανατολή, µια λύση δύο κρατών, και να θεωρούµε ότι αυτή είναι η
αναφορά στο Διεθνές Δίκαιο, είναι αποφυγή της ανάληψης της
ευθύνης που έχει η Κυβέρνηση να πάρει µια στάση στην προκει-
µένη περίπτωση, τη στιγµή που συντελείται αυτή η καταστροφή. 

Ο ΟΗΕ πήγε να περάσει ψήφισµα προχθές για να ανοίξουν αν-
θρωπιστικές δίοδοι και να προστατευθεί ο πληθυσµός. Δώδεκα
κράτη-µέλη του Συµβουλίου Ασφαλείας του ΟΗΕ ψήφισαν «υ-
πέρ». Δύο, περιλαµβανοµένης και της Βρετανίας, απείχαν. Και
µόνο οι Ηνωµένες Πολιτείες άσκησαν βέτο. Και γι’ αυτό δεν πέ-
ρασε αυτό το ψήφισµα. 

Και σας ρωτώ. Η ελληνική Κυβέρνηση τί στάση έχει απέναντι
σε αυτό; Καταδικάζετε τη στάση των Ηνωµένων Πολιτειών ενά-
ντια στον ΟΗΕ και την υποστήριξη του Ισραήλ τη στιγµή που συ-
ντελείται αυτή η καταστροφή στη Γάζα; 

Δεύτερον, ο κύριος Πρωθυπουργός έχει αναφέρει πολλές
φορές το δικαίωµα του Ισραήλ στην αυτοάµυνα. Δεν θεωρείτε
εσείς ότι έχει δικαίωµα και ο παλαιστινιακός λαός στην αυτοά-
µυνα; Δεν είναι κατεχόµενος λαός; Αυτοί τι δικαιώµατα έχουν,
κατά την Κυβέρνηση; 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Καζαµία. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε καθηγητά, µάλλον δεν κατέστησα εαυτόν πολύ σαφή.

Δεν µίλησα για τις πρωτοβουλίες που προτιθέµεθα να αναλά-
βουµε. Μίλησα για τη θέση της ελληνικής Κυβέρνησης σε σχέση
µε το µεσανατολικό, θέση, η οποία θέλω να σας θυµίσω, διατυ-
πώθηκε δύο ηµέρες µετά την τροµοκρατική επίθεση της Χαµάς
κατά του Ισραήλ. 

Η τροµοκρατική επίθεση έλαβε χώρα στις 7 Οκτωβρίου και
στις 9 Οκτωβρίου από το Οµάν εγώ ο ίδιος, παριστάµενος στην
κοινή συνεδρίαση Υπουργών Εξωτερικών της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης και των χωρών του Κόλπου, διατύπωσα τις θέσεις της ελλη-
νικής Κυβέρνησης, οι οποίες έγιναν δεκτές και από τις χώρες του
αραβικού κόσµου. Οπότε, δεν χρειάζεται να πλειοδοτούµε και
έναντι του αραβικού κόσµου. 

Επαναλαµβάνω. Υπάρχει κάποιος σε αυτή την Αίθουσα ο
οποίος να διαφωνεί στα πέντε σηµεία τα οποία θέτει η ελληνική
Κυβέρνηση ως απαράβατο όρο για να µπορέσουµε να προχωρή-
σουµε σε µία παύση πυρός και σε µια ειρηνική επίλυση της δια-
φοράς; 

Διαφωνείτε στην καταδίκη της τροµοκρατίας; Διαφωνείτε στην
απελευθέρωση των οµήρων; Διαφωνείτε στις ανθρωπιστικές διό-
δους; Διαφωνείτε στο ότι θα πρέπει να προστατεύονται οι άµα-
χοι; Διαφωνείτε στο ότι θα πρέπει να υπάρχει µια διεθνής διά-
σκεψη επίλυσης του προβλήµατος της Μέσης Ανατολής; 

Θα ήθελα να σας επισηµάνω ότι ακριβώς επειδή η Ελλάδα, η
ελληνική Κυβέρνηση, έχει µια στάση αρχής, αυτό εκτιµάται και
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από τον ίδιο τον αραβικό κόσµο. Εγώ ο ίδιος είχα την ευκαιρία
να συζητήσω προ δύο ηµερών, στο γραφείο µου στο Υπουργείο
Εξωτερικών, µε τους πρέσβεις και επιτετραµµένους των χωρών
του αραβικού κόσµου. Εξέφρασαν όλοι την ικανοποίησή τους για
τη στάση αρχής της ελληνικής Κυβέρνησης και τη στήριξη την
οποία έχει παράσχει. 

Και θέλω επιπλέον να σας πω ότι ήδη το Υπουργείο Εξωτερι-
κών έχει ετοιµάσει ένα πακέτο ανθρωπιστικής βοήθειας, το οποίο
θα κατευθυνθεί προς τη Γάζα. 

Βεβαίως, καταλαβαίνετε ότι εγώ δεν µπορώ να απαντώ για τη
στάση την οποία τηρούν τα άλλα κράτη. Εντούτοις, ακριβώς
επειδή η στάση της ελληνικής Κυβέρνησης είναι σθεναρή και
στάση αρχής, η Ελλάδα θα βρίσκεται αύριο παρούσα στο υψη-
λότερο επίπεδο στη διάσκεψη η οποία οργανώνεται από την Αί-
γυπτο και η οποία, ακριβώς, έχει σκοπό να δει τα αίτια και να δει
τις διόδους µέσω των οποίων µπορεί να υπάρξει κατάπαυση του
πυρός. Στη διάσκεψη αυτή θα συµµετέχουν όλα τα κράτη του
αραβικού κόσµου. 

Άρα, θα µου επιτρέψετε να πω ότι, όχι µόνο η Ελλάδα είναι
αντικειµενική και αµερόληπτη στα ζητήµατα αυτά, αλλά είναι κατ’
εξοχήν υπέρµαχος του Διεθνούς Δικαίου και του ανθρωπιστικού
δικαίου. Όπου υπάρχει ζήτηµα παραβίασης του ανθρωπιστικού
δικαίου και της νόµιµης αυτοάµυνας εντός των ορίων του Διε-
θνούς Δικαίου η Ελλάδα είναι η πρώτη η οποία το θέτει. Και η
στάση αυτή εκτιµάται από όλο το διεθνές προσκήνιο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό. 

Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 432/23-8-2023 ερώτηση του κύ-
κλου των αναφορών-ερωτήσεων του Ε’ Αντιπροέδρου της Βου-
λής και Βουλευτή Αρκαδίας της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
«ΠΑΣΟΚ – Κίνηµα Αλλαγής» κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Εξωτερικών, µε θέµα: «Επιχείρηση εκβιασµού
και εκδίωξης του Βουλευτή Ιλχάν Αχµέτ από το αλεβίτικο έθιµο
της πάλης στον Κέχρο της ορεινής Ροδόπης». 

Κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, καληµέρα. 
Είµαστε εδώ σήµερα για να σας µιλήσουµε για γεγονότα τα

οποία τα γνωρίζει και το Υπουργείο Εξωτερικών και εσείς. Είµα-
στε εδώ να σας πούµε ότι είµαστε υπέρ της ελληνοτουρκικής φι-
λίας. Γνωρίζετε πόσο η παράταξή µας στήριξε τη µειονότητα.
Όµως, σας έχουµε µιλήσει για ζητήµατα και για συγκεκριµένους
διπλωµάτες και για τον ρόλο τους πολύ πριν η ίδια η Κυβέρνηση
και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός θέσει το ζήτηµα των παρεµβάσεων
στις προηγούµενες εκλογές. 

Εµείς σας µιλήσαµε γι’ αυτό και ο ίδιος ο κύριος Πρωθυπουρ-
γός µίλησε δηµόσια. Μάλιστα, αν δεν κάνω λάθος, έδωσε και φά-
κελο προς όλες τις κατευθύνσεις µε τον τρόπο που είχε παρέµβει
το προξενείο και διπλωµατικοί υπάλληλοι. 

Ο Ιλχάν, που είναι δίπλα µου και είναι ένας άνθρωπος ο οποίος
τιµά και τη µειονότητα αλλά και τους χριστιανούς που ζουν στον
νοµό του και στην περιοχή του, έζησε κάτι πρωτόγνωρο σε µία
εκδήλωση, το οποίο σας έχω περιγράψει. Και αν αυτό το έζησε
ένας Βουλευτής -όχι ότι φοβάται-, σκεφτείτε οι υπόλοιποι άνθρω-
ποι, ο απλός κόσµος, τι ζει σε αυτή την περιοχή. 

Συγκεκριµένα, υπήρξε παρέµβαση για να φύγει από εκδήλωση
και επειδή σωστά, µε βάση τους κανόνες της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας, έµεινε σε αυτή την εκδήλωση, όπως έπρεπε να κάνει,
για να τιµήσει τον θεσµό του ελληνικού Κοινοβουλίου, έφυγε από
εκεί ο υποπρόξενος, ο κ. Μπαρίς Τσούλκα, καθώς και ο παράτυ-
πος µουφτής Κοµοτηνής, ο κ. Ιµπραήµ Σαρίφ. 

Θέλω να σας ρωτήσω, κύριε Υπουργέ, για να φτάσω στο ερώ-
τηµα, γιατί καταλαβαίνω ότι τελειώνει ο χρόνος, τα εξής:

Ήταν σε γνώση της πολιτείας και του Υπουργείου σας όλα
αυτά που έγιναν; Είχε κληθεί να παραστεί εκπρόσωπος της ελ-
ληνικής αρχής σε αυτή την εκδήλωση; Ρωτήσατε την περιφερει-
ακή αρχή γιατί αποδέχτηκε την απαξίωση του θεσµού της; Νοµι-
µοποιείται µια ξένη διπλωµατική αρχή και ο υποπρόξενος να µη
σέβεται τη νοµοθετική και θεσµική πραγµατικότητα της χώρας
που τον φιλοξενεί; Επίσης, ρωτήσατε, µάθατε, ο κ. Ιµπραήµ Σα-

ρίφ µε ποια ιδιότητα εµφανίζεται σε αυτές τις εκδηλώσεις; 
Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντινόπουλο. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά. Θα ήθελα, κατ’ αρχάς, να επιση-

µάνω ότι πράγµατι µε το ΠΑΣΟΚ έχουµε µια διαρκή συνεργασία
για τα θέµατα εξωτερικής πολιτικής, όπως οφείλει να κάνει κάθε
Υπουργός Εξωτερικών στο πλαίσιο της χάραξης µιας εθνικής
στρατηγικής και είµαστε σε διαρκή επαφή µε τον αρµόδιο τοµε-
άρχη τον κ. Μάντζο. Επιπλέον, τιµώ ιδιαιτέρως τη δράση και την
ιστορία του Βουλευτή του κ. Ιλχάν Αχµέτ που βρίσκεται δίπλα
σας.

Να είµαι πολύ σαφής στις απαντήσεις, κύριε Βουλευτά, διότι
αντιλαµβανόµαστε ότι τα ζητήµατα τα οποία τίθενται είναι εξαι-
ρετικά σύνθετα και λεπτά. Το Υπουργείο Εξωτερικών µεριµνά πα-
γίως για τα θέµατα εφαρµογής των διεθνών συµβάσεων σε ό,τι
αφορά στην ισονοµία και στην ισοπολιτεία όλων των πολιτών στη
Θράκη. Είναι ένα ζήτηµα το οποίο αφορά κυριαρχικά την Ελλάδα
και όπως είπα δεν δεχόµαστε καµµία παρέµβαση απολύτως, ούτε
δεχόµαστε καµµία συζήτηση σε ό,τι αφορά το καθεστώς των Ελ-
λήνων πολιτών. Είναι ένα ζήτηµα κυριαρχίας το οποίο εκφεύγει
της οποιασδήποτε συζήτησης σε επίπεδο διεθνές. 

Δεύτερον, εν προκειµένω, µιλούµε για ένα σωµατείο. Τα σω-
µατεία και ιδιαίτερα τα σωµατεία της Θράκης, όπως γνωρίζετε,
προστατεύονται από το Σύνταγµα και από την Συνθήκη της Λω-
ζάνης και από το δίκαιο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Υπάρχει µία
αυτονοµία των σωµατείων στο πλαίσιο του δικαιώµατος του συ-
νεταιρίζεσθαι και αυτή την αυτονοµία οφείλουµε να σεβόµαστε.
Άρα, η ελευθερία των νοµίµων συλλόγων να διοργανώνουν εκ-
δηλώσεις ανά την επικράτεια, υπό την προϋπόθεση της τήρησης
της ελληνικής νοµοθεσίας, είναι προστατευµένη. 

Τρίτον, η ελληνική πολιτεία διά του Υπουργείου Εξωτερικών
δεν καλείται σε εκδηλώσεις τέτοιων σωµατείων και κατά τούτο
δεν µπορεί να έχει συγκεκριµένη συµµετοχή. Προφανώς, εφόσον
υπήρξε η οποιαδήποτε παραβίαση στο πρόσωπο του Βουλευτή
του κ. Ιλχάν Αχµέτ, αυτή οφείλει να διερευνηθεί. 

Εντούτοις, θα πρέπει πάντοτε να λαµβάνουµε υπ’ όψιν µας ότι
τα προξενεία θα πρέπει να λειτουργούν εντός της Σύµβασης της
Βιέννης του 1963 περί των προξενικών σχέσεων, περαιτέρω δε
ότι τα σωµατεία αυτά οφείλουν να ενεργούν στο πλαίσιο του Δι-
καίου. Βεβαίως, θα παρακολουθήσουµε την κατάσταση αυτή και
σε περίπτωση που προκύψει η οποιαδήποτε παρανοµία τότε θα
παρέµβει τόσο το Υπουργείο Εξωτερικών όσο και η ελληνική δι-
καιοσύνη. 

Κατά τα λοιπά, αντιλαµβάνεστε ότι ζητήµατα που αφορούν
στην περιφέρεια, δηλαδή στην τοπική αυτοδιοίκηση, κατά το Σύ-
νταγµα αναλαµβάνονται από τους ίδιους τους οργανισµούς επί
των οποίων ασκείται µόνον η νόµιµη εποπτεία και πάντως εντός
του πλαισίου του νόµου και όχι από το Υπουργείο Εξωτερικών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Γεραπετρίτη.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τρία λεπτά

για τη δευτερολογία σας.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της

Βουλής): Κύριε Υπουργέ, κατανοούµε όλα αυτά που είπατε µε
έναν τρόπο που κατανοώ είναι λόγος του Υπουργού Εξωτερικών
και της διπλωµατίας. Μου είπατε στο τέλος ότι αυτό θα διερευ-
νηθεί. Πόσο χρόνο χρειάζεται να το διερευνήσετε; Γιατί εδώ θα
κατηγορηθείτε ότι µια ολόκληρη Κυβέρνηση και ο Πρωθυπουρ-
γός είπαν για παρεµβάσεις του τουρκικού προξενείου κι όταν τε-
λείωσαν οι εκλογές τα ξεχάσατε όλα. 

Εδώ υπάρχει ζήτηµα. Και ο Ιλχάν µπορεί να δίνει τον αγώνα
του µόνος του, γιατί εκεί σε αυτή την εκδήλωση ήταν και ο Βου-
λευτής του ΣΥΡΙΖΑ του οποίου δεν του δηµιούργησαν κανένα
πρόβληµα, του είπαν ότι «είναι ο Βουλευτής µας». Θέλω να σας
πω ότι σε αυτή την εκδήλωση υπήρχε ο κ. Φερχάτ Οσγκιούρ.
Εµείς δεν θέλουµε Βουλευτή µόνο των χριστιανών ή των µου-
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σουλµάνων. Θέλουµε Βουλευτή του νοµού, των χριστιανών και
µουσουλµάνων. Αυτό είναι ο Ιλχάν. Αυτή είναι η διαφορά. Γι’ αυτό
γίνονται όλα αυτά που γίνονται.

Εδώ, όµως, υπάρχει ένα θέµα το οποίο έχει µεγάλη ουσία σε
σχέση µε αυτά που λέγατε εσείς. Διερευνήσατε τα γεγονότα
αυτά; Γιατί αυτό δεν αφορά στον απλό κόσµο, στον απλό πολίτη
µουσουλµάνο ή χριστιανό. Εδώ µιλάµε για συγκεκριµένες παρεµ-
βάσεις, συγκεκριµένων ανθρώπων, συγκεκριµένου προξενείου.
Πώς στέλνουµε το µήνυµα; Το κάνουµε µόνο προεκλογικά για να
στείλουµε ένα µήνυµα σε όλη την άλλη Ελλάδα ότι εκεί δίνουµε
έναν αγώνα µε εθνικά χαρακτηριστικά; Όχι. Εµείς, κύριε Υπουρ-
γέ, δεν κάνουµε κάτι τέτοιο. Έχουµε µια συνεπή πορεία ως
ΠΑΣΟΚ και έχει µια συνεπή πορεία και ο Βουλευτής µας σε αυτά
τα θέµατα. Γι’ αυτό και όλοι πριν µπορεί να µην του µιλούσαν,
αλλά όλοι τον είχαν µετά ως πρότυπο για τη συµπεριφορά του
απέναντι στην τοπική κοινωνία, αλλά στηρίζοντας όλα τα εθνικά
ζητήµατα και υπερασπιζόµενος τη µειονότητα µε τον καλύτερο
δυνατό τρόπο. Γιατί έτσι µπορείς να την υπερασπιστείς

Άρα, εγώ σας ρωτάω ευθέως: Πόσος χρόνος χρειάζεται για να
διερευνήσετε αυτή την υπόθεση; Και δεύτερον, στις καταγγελίες
που κάνατε και δώσατε φάκελο στον κ. Τσίπρα για τις παρεµβά-
σεις έχουµε κάτι; Αυτό δεν είναι ένα ζήτηµα το οποίο το ένα δια-
χωρίζεται από το άλλο. 

Κύριε Υπουργέ, καταλαβαίνουµε και κατανοούµε τα πάντα,
όµως, δεν γίνεται να έχουµε δύο µέτρα και δύο σταθµά ούτε να
τα χρησιµοποιούµε κατά την προεκλογική περίοδο και µετά να
τα ξεχνάµε. Γι’ αυτό σας ζητώ να διερευνηθεί το ζήτηµα αυτό και
να προστατεύσετε όχι τον Βουλευτή µας, ο Βουλευτής µας ούτε
φοβάται, εκλέχθηκε πάλι, τον εξέλεξαν οι πολίτες του νοµού και
χριστιανοί και µουσουλµάνοι, όλοι µαζί. Πρέπει, όµως, να στεί-
λουµε το σωστό µήνυµα απέναντι στην τοπική κοινωνία. Ποιοι
έχουν την ευθύνη και ποιοι δεν έχουν την ευθύνη.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Κωνσταντινόπουλο.
Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Ευχαριστώ, κύριε Βουλευτά. Κατ’ αρχάς, να επισηµάνουµε για

να είµαστε σαφείς ότι ενόσω τιµούµε τη δράση του Βουλευτού,
του κ. Αχµέτ, δεν έχει την αποκλειστική ιδιοκτησία σε ό,τι αφορά
την εθνική στάση στη Θράκη. Είναι προφανές ότι και οι Βουλευ-
τές, τουλάχιστον θα µιλήσω για τη δική µου παράταξη, έχουν µια
δράση η οποία υπηρετεί την εθνική στάση.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): 

Αποδεκτό. Δεν βάζουµε τέτοια ζητήµατα, κύριε Υπουργέ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Επειδή

το αναφέρατε προηγουµένως. 
Θα µου επιτρέψετε, όµως, να πω ότι εδώ συγχέουµε δύο πρά-

γµατα. Είναι το ζήτηµα των παρεµβάσεων του τουρκικού προξε-
νείου της Κοµοτηνής, το οποίο ετέθη, πράγµατι, και προεκλογικά,
και το ζήτηµα της στάσης την οποία είχε το συγκεκριµένο σωµα-
τείο απέναντι στον κ. Ιλχάν Αχµέτ. Το πρώτο δεν αποτελεί αντι-
κείµενο της ερώτησής σας απ’ ό,τι καταλαβαίνω. Καµµία ερώτη-
ση από αυτές τις οποίες, τουλάχιστον, έχω µπροστά µου δεν ανα-
φέρεται στο ζήτηµα αυτό.

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ (Ε’ Αντιπρόεδρος της
Βουλής): Αν είναι το τυπικό, θα σας ξανακάνω ερώτηση.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΓΕΡΑΠΕΤΡΙΤΗΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Αν θέ-
λετε, κύριε Βουλευτά, να επανέλθετε, µε πολύ µεγάλη χαρά. Εγώ,
όπως ξέρετε, είµαι ένας υπηρέτης του Κοινοβουλίου. Δεν έχω
χάσει ποτέ καµµία ερώτηση και καµµία επίκαιρη ερώτηση. Οπότε
µε πολύ µεγάλη χαρά να σας απαντήσω, όπως και να απαντήσω
και στον υπεύθυνο τοµεάρχη του κόµµατός σας σε σχέση µε τα
ζητήµατα αυτά.

Εδώ, επαναλαµβάνω, το ζήτηµα µας είναι η στάση η οποία
υπήρξε απέναντι στον κ. Ιλχάν Αχµέτ. Η διερεύνηση στην οποία
αναφέρθηκα έχει να κάνει µε το γεγονός ότι εφόσον ο κ. Αχµέτ
αισθάνεται ότι υπήρξε παρανοµία και ότι εθίγη εκ της συµπερι-
φοράς, επαναλαµβάνω ενός σωµατείου το οποίο στο πλαίσιο της

νοµιµότητας έχει µία εκ του Συντάγµατος αυτονοµία, εφόσον θε-
ωρεί ότι έχει αδικηθεί, θα πρέπει να ακολουθήσει τη νόµιµη οδό. 

Εγώ έχω να σας δηλώσω ότι εκ µέρους του Υπουργείου Εξω-
τερικών παρακολουθούµε όλες τις ενέργειες οι οποίες συντελού-
νται. Δεν θα επιτρέψουµε καµµία απολύτως παραβίαση και
απόκλιση σε σχέση µε την ισονοµία, ισοπολιτεία όλων των Ελλή-
νων πολιτών. Δεν θα επιτρέψουµε να υπάρξει καµµία αδικία και
παρανοµία σε βάρος των αντιπροσώπων του έθνους στο ελλη-
νικό Κοινοβούλιο και θα παρακολουθούµε από κοντά τα όσα συµ-
βαίνουν στη Θράκη. 

Κατά τα λοιπά, θα σας παραπέµψω εάν θέλετε εκ νέου και στα
αρµόδια Υπουργεία σε ό,τι αφορά την εποπτεία των σωµατείων
και την εποπτεία των Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Και
πάλι σας ευχαριστώ για την επίκαιρη ερώτησή σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υπουργό.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Πολιτι-
σµού, Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εξωτερικών, Παιδείας,
Θρησκευµάτων και Αθλητισµού, Κοινωνικής Συνοχής και Οικογέ-
νειας, Ψηφιακής Διακυβέρνησης, ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνι-
κής Οικονοµίας και Οικονοµικών καθώς και οι Υφυπουργοί στον
Πρωθυπουργό και Πολιτισµού κατέθεσαν στις 19-10-2023 σχέδιο
νόµου: «Κύρωση του Προγράµµατος Πολιτιστικών Και Εκπαιδευ-
τικών Ανταλλαγών µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας της Ινδίας για τα
έτη 2022 έως 2026». Παραπέµπεται στην αρµόδια Διαρκή Επι-
τροπή. 

Εισερχόµαστε στην τρίτη µε αριθµό 227/12-10-2023 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Α’ Ανατολικής Αττικής
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής κ.
Εµµανουήλ Χριστοδουλάκη προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας µε θέµα «Απαράδεκτη πρακτική αδειοδότησης
έργων µετά από αρνητική γνωµοδότηση του Οργανισµού Φυσι-
κού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής ΟΦΥΠΕΚΑ». 

Παρακαλώ, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ποιο είναι το γεγονός που µας ώθησε στην επίκαιρη ερώτηση;

Στον Έβρο και συγκεκριµένα στο νότιο δασικό σύµπλεγµα του
Έβρου υπάρχει µια από τις πολλές περιοχές «NATURA 2000»,
δηλαδή ιδιαίτερης περιβαλλοντικής ευαισθησίας. Σε αυτή την πε-
ριοχή πριν από µερικές εβδοµάδες η Αποκεντρωµένη Διοίκηση
Μακεδονίας - Θράκης αποφάσισε την έγκριση για τη δηµιουργία
ενός αιολικού σταθµού παραγωγής ηλεκτρικής ενέργειας παρά
το γεγονός ότι υπήρχε η αρνητική γνωµοδότηση του Οργανισµού
Φυσικού Περιβάλλοντος και Κλιµατικής Αλλαγής, του ΟΦΥΠΕΚΑ,
ο οποίος είναι ο αρµόδιος οργανισµός, ο αρµόδιος φορέας για
τη διαχείριση των περιβαλλοντικά ευαίσθητων περιοχών αυτών
στην Ελλάδα, είναι αρµόδιος οργανισµός για τη διατήρηση της
βιοποικιλότητας στις περιοχές αυτές, είναι ο αρµόδιος οργανι-
σµός που συνδέεται µε όλες τις δράσεις που αφορούν την αει-
φόρο ανάπτυξη και την αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής.

Ο ΟΦΥΠΕΚΑ, λοιπόν, σε δεκαέξι σελίδες µε πληθώρα χαρτών
τεκµηριώνει το γεγονός ότι η δηµιουργία του συγκεκριµένου αι-
ολικού σταθµού συνδέεται µε σοβαρές επιπτώσεις που έχουν να
κάνουν µε την ορνιθοπανίδα της περιοχής και ακριβώς γι’ αυτόν
τον λόγο εισηγείται αρνητικά ως προς τη δηµιουργία του αι-
ολικού σταθµού και ενώ η αντίστοιχη Διεύθυνση Διαχείρισης Πε-
ριβάλλοντος και Βιοποικιλότητας του Υπουργείου Περιβάλλοντος
και Ενέργειας δεν έχει γνωµοδοτήσει παρά µόνο υπάρχει µια
προφορική τοποθέτηση του γενικού διευθυντή προς το Περιφε-
ρειακό Συµβούλιο Περιβαλλοντικών Αδειοδοτήσεων, η οποία ει-
σηγείται προφορικά θετικά, ενώ δεν υπάρχει η αντίστοιχη γνω-
µοδότηση. 

Η µεγάλη εικόνα ποια είναι; Η µεγάλη εικόνα είναι ότι η χώρα
µας συστηµατικά παραβιάζει την κοινοτική οδηγία 9243, που
πολύ απλά λέει το εξής: Σε περίπτωση διερεύνησης των περιβαλ-
λοντικών επιπτώσεων ενός προτεινόµενου έργου διαφανεί ότι
αυτό δύναται να βλάψει την εν λόγω περιοχή ιδιαίτερης περιβαλ-
λοντικής ευαισθησίας, τότε το έργο αυτό δεν µπορεί να αδει-
οδοτηθεί. Ενώ το 2020 η χώρα µας έχει καταδικαστεί από το
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Ευρωπαϊκό Δικαστήριο για τη µη επαρκή, την ελλιπή προστασία
του δικτύου των περιοχών «NATURA 2000» .

Άρα ερωτάται η Υπουργός, που είναι παρούσα σήµερα και την
ευχαριστούµε πάρα πολύ για αυτό, αν η πρακτική βάσει της
οποίας υπάρχει µία προφορική τοποθέτηση του ανώτερου ιεραρ-
χικού επιπέδου διοικητικά σε επίπεδο γενικού διευθυντή για την
κάλυψη της γνωµοδότησης της αρµόδιας διεύθυνσης και ενώ
υπάρχει αντίστοιχη αγνόηση της αρνητικής γνωµοδότησης του
αντίστοιχου φορέα διαχείρισης των προστατευόµενων περιοχών,
που είναι ο ΟΦΥΠΕΚΑ, αν αυτή είναι η βέλτιστη πρακτική για τη
λειτουργία µιας συντεταγµένης πολιτείας που οφείλει να σέβεται
τους κανόνες ενός σύγχρονου ευρωπαϊκού κράτους.

Δεύτερον, αν η ίδια λειτουργία, η ίδια διαδικασία και η ίδια πρα-
κτική που ανέφερα προηγουµένως έχει ακολουθηθεί και σε άλλες
περιπτώσεις. Πότε, πού και ποιες είναι αυτές; 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Χριστοδουλάκη. 
Παρακαλώ µόνο πολύ, να τηρείτε τον χρόνο σας.
Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Ευχαριστώ και εσάς, κύριε Βουλευτά, για την ερώτηση. Μολο-

νότι δεν σχετίζεται ακριβώς µε την ερώτησή σας θα µου επιτρέ-
ψετε, κύριε Χριστοδουλάκη, να ξεκαθαρίσω λίγο πρώτα επ’
ευκαιρία της ερώτησής σας κάτι που ακούγεται στην κοινή γνώµη
και δηµιουργεί µία σύγχυση κάθε φορά που έχουµε πυρκαγιά.
Λέγεται ότι καίγονται τα δάση για να µπούνε αιολικά πάρκα, αι-
ολικά έργα. 

Θα µου επιτρέψετε να πω ότι αυτό είναι απολύτως ανακριβές
και θα ήθελα να ξεκαθαρίσω και από αυτό το Βήµα ως προς
αυτόν τον µύθο τι ισχύει και τι όχι. Θα πάρω µονάχα τριάντα-σα-
ράντα δευτερόλεπτα για να τοποθετηθώ επί ευκαιρία της ερώ-
τησή σας, απαντώντας σε δύο ερωτήµατα πάρα πολύ γρήγορα. 

Πρώτον, επιτρέπεται η εγκατάσταση σήµερα αιολικών πάρκων
σε δάση και δασικές εκτάσεις; Η απάντηση είναι επιτρέπεται. Επι-
τρέπεται όµως κάτω από συγκεκριµένες αυστηρές προϋποθέσεις
και ζητώντας αυξηµένες υποχρεώσεις από πλευράς του επεν-
δυτή, όπως για παράδειγµα το να πρέπει να υποχρεωθεί σε µία
αποκατάσταση µιας αναδασωτέας έκτασης ίση µε αυτή στην
οποία επεµβαίνει. Άρα δεν υπάρχει κανένα κίνητρο, θα έλεγα, να
καεί µία έκταση για να µπορέσει στη συνέχεια αυτή να χαρακτη-
ριστεί αναδασωτέα για να µπουν αιολικά. 

Στο ερώτηµα αν επιτρέπεται η εγκατάσταση φωτοβολταϊκών
πάρκων σε δάση ή αναδασωτέες περιοχές η απάντηση είναι ότι
δεν επιτρέπεται. Δεν επιτρέπονται τα φωτοβολταϊκά σήµερα, κύ-
ριοι Βουλευτές, σε δάση και αναδασωτέες περιοχές. Άρα και εδώ
δεν υπάρχει κανένα απολύτως όφελος να καούν τα δάση για να
µπορέσουν να εγκατασταθούν φωτοβολταϊκά. 

Έρχοµαι στο ερώτηµά σας. Λέτε, πώς είναι δυνατόν να γνω-
µοδοτεί αρνητικά ο ΟΦΥΠΕΚΑ και στη συνέχεια να προκύπτει µια
θετική γνωµοδότηση. Τι ισχύει σήµερα σύµφωνα µε το ισχύον θε-
σµικό πλαίσιο για την περιβαλλοντική αδειοδότηση; Έχουµε τη
Διεύθυνση, όπως είπατε, Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος και
Βιοποικιλότητας στο Υπουργείο, η οποία µε βάση τη νοµοθεσία
πρέπει να γνωµοδοτεί κάθε φορά που έχουµε µια περιβαλλοντική
αδειοδότηση µεγάλων έργων, έργων που είναι εντός ή πλησίον
του δικτύου «NATURA». Προκειµένου να γνωµοδοτήσει αυτή η
Διεύθυνση Διαχείρισης Φυσικού Περιβάλλοντος εντός του
Υπουργείου ζητά τη γνωµοδότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ. Τι κάνει; Λαµ-
βάνει τη γνωµοδότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ -µπορεί να λάβει και άλλες
γνωµοδοτήσεις- µελετάει τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώ-
σεων -σε αρκετές περιπτώσεις όπου υπάρχουν, όπως γνωρίζετε,
πουλιά ζητείται και ειδική ορνιθολογική αξιολόγηση- τα µελετά,
τα αξιολογεί όλα αυτά και στο τέλος η αρµόδια διεύθυνση εκδίδει
τη δική της γνωµοδότηση που είναι θετική ή αρνητική. Υπάρχουν
αρκετές φορές που η συγκεκριµένη διεύθυνση θέτει και µάλιστα
δεσµευτικούς όρους και προϋποθέσεις. Άρα να ξεκαθαρίσουµε
λίγο ποιος είναι ο ρόλος του ΟΦΥΠΕΚΑ, που, πράγµατι, συµ-
φωνώ µαζί σας, είναι ένας πολύτιµος οργανισµός ο οποίος προ-
σφέρει πολύτιµη βοήθεια προς την πολιτεία στα ζητήµατα της

προστασίας του περιβάλλοντος και της βιοποικιλότητας. 
Υπάρχει όµως εδώ σε σχέση µε το ερώτηµά σας µια διάκριση

και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε. Είναι η διάκριση στις λέξεις
γνωµοδότηση και αξιολόγηση. Δεν πρέπει να τις συγχέουµε. Το
ξεκαθαρίζω αυτό για να µη δηµιουργούνται εσφαλµένες εντυπώ-
σεις. Στην πορεία µιας αδειοδότησης ενός έργου τα βήµατα είναι
τα εξής: ο ΟΦΥΠΕΚΑ γνωµοδοτεί, τη γνωµοδότηση τη λαµβάνει
η διεύθυνση του Υπουργείου και στη συνέχεια κάνει τη δική της
αξιολόγηση και εκδίδει τη δική της γνωµοδότηση. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την Υφυπουργό. 
Παρακαλώ πολύ, κύριε Χριστοδουλάκη, έχετε τρία λεπτά για

τη δευτερολογία σας. 
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ (ΜΑΝΩΛΗΣ) ΧΡΙΣΤΟΔΟΥΛΑΚΗΣ: Κατ’ αρχάς

ευχαριστώ και εγώ πολύ την Υφυπουργό. Απλά, επειδή θέλω και
εγώ να ξεκαθαρίσω ορισµένα ζητήµατα για να είµαστε όλοι σα-
φείς, εδώ µέσα δεν είµαστε ίδιοι. Το λέω αυτό ακριβώς γιατί εγώ
δεν έκανα την παραµικρή αναφορά στην πρώτη µου τοποθέτηση
για καµένες εκτάσεις, για πυρκαγιές ή πόσο µάλλον ότι κάποιοι
καίνε ή καίγονται τα δάση, προκειµένου να µπουν αιολικά πάρκα
ή φωτοβολταϊκά πάρκα.

Πολύ µακριά από εµάς αυτή η λογική, το λέω και εγώ για να
ξεκαθαρίσω τη θέση µου.

Πρώτον, αυτή η περιοχή που κάηκε, κάηκε εκ των υστέρων της
έναρξης διαδικασίας αδειοδότησης και εγώ σε καµµία περίπτωση
δεν συνέδεσα τα δύο περιστατικά. 

Δεύτερον, δεν είπε κανείς -τουλάχιστον από εµάς ή εγώ- ότι η
διαδικασία ήταν παράνοµη ή παράτυπη, για να είµαι, επίσης,
σαφής. Υπάρχει θεσµικό πλαίσιο, που δυστυχώς κατ’ εµέ επιτρέ-
πει και επέτρεψε την εν λόγω διαδικασία εντός των ορίων του
νόµου. Το γεγονός στο οποίο θέλω να εστιάσω, είναι ακριβώς
αυτό το θεσµικό πλαίσιο. Μικρή παρένθεση και θα κλείσω µε
αυτό σε λιγάκι.

Θέση αρχής για εµάς -για να είµαστε καθαροί- είναι ότι είµαστε
υπέρ των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Προφανώς σε ένα πλαί-
σιο που θα προστατεύεται ο φυσικός πλούτος και το περιβάλλον
µας. Νοµίζω ότι το αντιλαµβανόµαστε όλοι, αλλά οφείλουµε να
διατυπώσουµε αυτή τη θέση αρχής.

Δυστυχώς, γεγονός δεδοµένο, προβληµατικό, ότι αυτή τη στι-
γµή έξω στον κόσµο υπάρχει µια πολύ ισχυρή επιφυλακτικότητα
ως προς τις διαδικασίες αυτές που δοµούν, συγκροτούν, θέτουν
σε λειτουργία και υλοποιούν, αυτή τη µορφή των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας και ακριβώς επειδή υπάρχει πρώτον, η σπου-
δαιότητα τους στην εποχή της κλιµατικής κρίσης, δεύτερον, η
ανάγκη της περιβαλλοντικής θωράκισης των εργασιών αυτών,
αλλά και τρίτον η ανάγκη να πείσουµε τον κόσµο εκεί έξω ότι
είναι προς το δικό του συµφέρον, ειδικά στις δύσκολες εποχές
που βιώνουµε κλιµατικά και περιβαλλοντικά, οφείλουµε όλοι µας
ως πολιτεία πρωτίστως ως Κοινοβούλιο και ως Κυβέρνηση φυ-
σικά, να είµαστε πολύ πιο προσεκτικοί, όσον αφορά το θεσµικό
πλαίσιο που διέπει την αδειοδότηση και κατ’ επέκταση τη λει-
τουργία οποιωνδήποτε αντίστοιχων περιβαλλοντικών δράσεων,
παρεµβάσεων, ή αντίστοιχων σταθµών παραγωγής ηλεκτρικής
ενέργειας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Γιατί το λέω αυτό; Το λέω αυτό και κλείνω, γιατί η ουσία της
δικής µας επίκαιρης ερώτησης θέλουµε να είναι, πρώτον, η θε-
σµοθέτηση ενός σφικτού πλαισίου που αφορά την αδειοδότηση
των περιβαλλοντικών αυτών παρεµβάσεων, η οποία δεν θα επι-
τρέπει σε προφορικές τοποθετήσεις που θα παρακάµπτουν τις
γνωµοδοτήσεις των αρµόδιων διευθύνσεων. Κυρίως, όµως, για
να πούµε ότι οφείλουµε να εξετάσουµε στην περίπτωση των πε-
ριοχών «NATURA 2000» -δηλαδή, περιοχών αυξηµένης περιβαλ-
λοντικής ευαισθησίας- η τοποθέτηση και η τεκµηρίωση του
ΟΦΥΠΕΚΑ να µην έχει µόνο γνωµοδοτικό, αλλά και δεσµευτικό
χαρακτήρα και ρωτάω αν αυτό είναι στην πρόθεση του Υπουρ-
γείου. Θα ήθελα να πάρω και µια τελευταία απάντηση, αν γίνεται
-γιατί δεν την πήρα προηγουµένως- στο αν έχουν υπάρξει άλλες
περιπτώσεις, όπου έχει ακολουθηθεί αυτή η πρακτική, γιατί γνω-
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ρίζουµε τουλάχιστον την περίπτωση της κοιλάδας του Δοξάτου
στην οποία ακολουθήθηκε αντίστοιχη διαδικασία. Δεν ακολουθή-
θηκε η αρνητική γνωµοδότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ. 

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Χριστοδουλάκη.
Παρακαλώ πολύ, κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΑ ΣΔΟΥΚΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος και

Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πρώτον, χαίροµαι κύριε Βουλευτά, µε την άποψή σας ότι είστε

υπέρ των ανανεώσιµων πηγών. Πράγµατι οι ΑΠΕ είναι για τη
χώρα µας ένα όπλο που εξασφαλίζει φθηνή ενέργεια για τη χώρα
και σίγουρα στρατηγική ενεργειακή αυτονοµία. 

Ως προς το ερώτηµά σας αν έχει υπάρξει ξανά περίπτωση που
δεν έχει ληφθεί υπ’ όψιν της ή έχει ληφθεί η γνωµοδότηση του
ΟΦΥΠΕΚΑ, δεν πρέπει να µας ξενίζει, όταν υπάρχει διαφορετικό-
τητα στις επιστηµονικές απόψεις των υπηρεσιών που γνωµοδο-
τούν και πράγµατι, έχουν υπάρξει φορές που ο ΟΦΥΠΕΚΑ έχει
διατυπώσει την άποψή του και η αρµόδια υπηρεσία του Υπουρ-
γείου έχει εκφράσει κάτι διαφορετικό, η οποία στηρίζεται σε δια-
φορετικά επιστηµονικά στοιχεία ή εν πάση περιπτώσει, καθώς
αξιολογεί επιπρόσθετα τη µελέτη περιβαλλοντικών επιπτώσεων,
όπως είπα, άλλες γνωµοδοτήσεις και άλλες µελέτες που έχει µέσα
στο φάκελο ο επενδυτής, έρχεται στο τέλος και διατυπώνει τη δική
της αξιολογική κρίση και κατόπιν αυτού γνωµοδοτεί ανάλογα.

Με ρωτήσατε, λοιπόν, αν προτιθέµεθα να νοµοθετήσουµε κατά
κάποιον τρόπο να είναι απαραίτητη η σύµφωνη γνώµη του ΟΦΥ-
ΠΕΚΑ. Σας απαντώ πως αυτή τη στιγµή δεν υπάρχει αυτή η πρό-
θεση. Δεν προτιθέµεθα να καταστήσουµε τον ΟΦΥΠΕΚΑ -εντός
εισαγωγικών το λέω- «εκ πλαγίου» αδειοδοτούσα αρχή, γιατί δεν
είναι αυτός ο ρόλος του ΟΦΥΠΕΚΑ, να είναι δηλαδή η αδει-
οδοτούσα αρχή. Η φύση του είναι γνωµοδοτική, είναι διαβουλευ-
τικού χαρακτήρα. 

Με βάση την εξουσιοδότηση του νόµου που ισχύει σήµερα, η
γνωµοδότηση του ΟΦΥΠΕΚΑ θα έλεγα ότι είναι µία επιπρόσθετη
δικλείδα ασφαλείας και είναι πολύ σηµαντική. Όπως σας ενηµέ-
ρωσα, τις περισσότερες φορές πράγµατι η γνωµοδότηση του
ΟΦΥΠΕΚΑ στηρίζεται σε µία αξιολογική κρίση, η οποία κατά κό-
ρον, τις περισσότερες φορές, λαµβάνεται υπ’ όψιν. Θα έλεγα,
µάλιστα, ότι οι γνωµοδοτήσεις του ΟΦΥΠΕΚΑ, τουλάχιστον από
αυτές που έχουν περιέλθει στη δική µου γνώση σε φακέλους, οι
περισσότερες υιοθετούνται στο ακέραιο τις πιο πολλές φορές. 

Από εκεί και πέρα, όµως, πέραν του πολύτιµου ρόλου που δια-
δραµατίζει βεβαίως ο συγκεκριµένος οργανισµός στη διατήρηση
της βιοποικιλότητας και στην προστασία του φυσικού περιβάλ-
λοντος, το Υπουργείο έχει µια πληθώρα υπηρεσιών, είτε περιβαλ-
λοντικές είτε λοιπές υπηρεσίες βιοποικιλότητας, και αθροίζοντας
όλες αυτές τις γνωµοδοτήσεις κάθε φορά η αρµόδια υπηρεσία
προβαίνει στο τέλος σε µία τελική γνωµοδότηση, την οποία λαµ-
βάνει υπ’ όψιν της ή όχι η τελική αδειοδοτούσα αρχή.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κυρία Υφυπουργό.
Προτού συνεχίσουµε µε την επόµενη ερώτηση, έχουµε µια

ανακοίνωση.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά
θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, είκοσι δύο µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί
εκπαιδευτικοί από το ιδιωτικό γυµνάσιο «Σχολή Ξενοπούλου».

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συνεχίσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 216/6-10-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Μαγνησίας της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου
Μπουκώρου προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Προκήρυξη µό-
νιµων θέσεων ιατρών ειδικότητας παθολογικής ογκολογίας στο
«Αχιλλοπούλειο» Γενικό Νοσοκοµείο (Γ.Ν.) Βόλου» η άµεση πα-
ροχή δωρεάν σχολικών γευµάτων στη Μαγνησία».

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, καληµέρα σας.
Είµαστε σήµερα εδώ, µε πρωτοβουλία µου, για να συζητή-

σουµε ένα κρίσιµο, επείγον ζήτηµα, που είναι αυτό της λειτουρ-
γίας της Ογκολογικής Κλινικής του «Αχιλλοπούλειου» Γενικού
Νοσοκοµείου Βόλου. 

Γνωρίζω ότι µετά τις τελευταίες καταστροφές, εσείς προσω-
πικά σταθήκατε δίπλα στο Νοσοκοµείο Βόλου και φροντίσετε για
την εύρυθµη λειτουργία του. Το Νοσοκοµείο του Βόλου δεν στα-
µάτησε να λειτουργεί ούτε λεπτό, παρά τις µεγάλες καταστρο-
φές από την πληµµύρα. Όµως, το θέµα που συζητάµε σήµερα
προέκυψε από εντελώς διαφορετικές αιτίες και πιο συγκεκριµένα
από την παραίτηση του µέχρι πρότινος διευθυντή της Ογκολογι-
κής Κλινικής του Νοσοκοµείου Βόλου.

Κύριε Υπουργέ, είµαι βέβαιος ότι έχετε πληροφορηθεί πως στη
συγκεκριµένη κρίσιµη κλινική έχει αποµείνει µία και µόνη γιατρός,
η οποία µάχεται ηρωικά, για να υλοποιήσει µε τρόπο άρτιο τις θε-
ραπείες εξακοσίων έως επτακοσίων ασθενών µηνιαίως, πράγµα
που σηµαίνει ότι είναι αναγκασµένη καθηµερινά η συγκεκριµένη
γιατρός να κάνει από τριάντα πέντε έως και πενήντα χηµειοθερα-
πείες. Αντιλαµβάνεστε ότι ο όγκος δουλειάς είναι πολύ µεγάλος.
Αντιλαµβάνεστε ότι οι συγκεκριµένοι ασθενείς έχουν µια πολύ
στενή σχέση µε τους γιατρούς και δεν είναι µόνο η χορήγηση της
ενδοφλέβιας θεραπείας. Υπάρχουν και τα εξωτερικά ιατρεία,
υπάρχει και η υποστήριξη που θα πρέπει να έχουν αυτοί οι ασθε-
νείς από τον θεράποντα γιατρό και η κατάσταση πλέον είναι
οριακή. 

Εκείνο που είναι αίτηµα και της Ένωσης Νοσοκοµειακών Ια-
τρών του Νοµού Μαγνησίας και της τοπικής κοινωνίας, κυρίως
των καρκινοπαθών και των οικογενειών τους, είναι η άµεση πλή-
ρωση της µίας θέσης που κενώθηκε αλλά και η αλλαγή του ορ-
γανογράµµατος, ούτως ώστε να προκηρυχθούν άµεσα περισ-
σότερες θέσεις, τέσσερις στον αριθµό, για παθολόγους - ογκο-
λόγους στην Ογκολογική Κλινική του Νοσοκοµείου Βόλου. 

Θα ήθελα να ακούσω τι προγραµµατίζετε για αυτό το µείζον,
ιδιαίτερα κρίσιµο ζήτηµα για την τοπική κοινωνία. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Μπουκώρο.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, τρία λεπτά για την πρωτολο-

γία σας. 
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Βουλευτά. Ευχαριστώ και για την επισήµανση
για το Νοσοκοµείο του Βόλου στη διάρκεια των πληµµυρών, αν
και κυρίως είναι προς τους εργαζόµενους του νοσοκοµείου που
κατάφεραν να το κρατήσουν και τις δύο φορές, και στον «Ντά-
νιελ» και στην επόµενη πληµµύρα η οποία υπήρξε.

Όσον αφορά την παθολογική ογκολογία στο Νοσοκοµείο του
Βόλου, έχετε δίκιο. Όπως γνωρίζετε και εσείς, καθώς το αναφέ-
ρετε και στην ερώτησή σας, είχαµε τις παραιτήσεις που ήταν
εντός του Αυγούστου. Άρα δεν µπορούσε να είχε προβλεφθεί,
γιατί είναι και αυτό που λέτε και εσείς ότι σύµφωνα µε το οργα-
νόγραµµα δεν θα µπορούσαµε να προκηρύξουµε. 

Σας λέω σίγουρα ότι ναι, θα προκηρύξουµε τη θέση της παθο-
λογικής ογκολογίας µε τις πρώτες θέσεις που θα έχουµε από το
Υπουργείο Εσωτερικών. Έχουµε ήδη τη δέσµευση του Πρωθυ-
πουργού για δέκα χιλιάδες θέσεις. Οι έξι χιλιάδες πεντακόσιες
µάλιστα ή κάπου εκεί σε αυτόν τον αριθµό, σε συµφωνία µε το
Υπουργείο Εσωτερικών, θα είναι εµπροσθοβαρείς. Και σίγουρα
θα είναι µία από αυτές τις θέσεις. Και για το οργανόγραµµα, αλλά
για να είµαστε τυπικοί, αυτό θέλει µια µεγαλύτερη διαδικασία,
γιατί θέλει προεδρικό διάταγµα, οπότε θα καθυστερήσει. Άρα
πρώτα θα προκηρύξουµε την κενή θέση και µετά θα προβούµε
έτσι ώστε να οργανωθεί καλύτερα η Ογκολογική Κλινική του Νο-
σοκοµείου Βόλου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, τρία λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Κύριε Υπουργέ, χαίροµαι που ευ-

θέως αναγνωρίζετε το ζήτηµα που έχει δηµιουργηθεί. Είµαστε,
λοιπόν, στο σηµείο που η πολιτεία βλέπει το πρόβληµα. Εγώ θα
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ήθελα να σας παρακαλέσω, γιατί ο διαγωνισµός ο µεγάλος για
τις δέκα χιλιάδες προσλήψεις µπορεί να έχει µια κάποια καθυ-
στέρηση και γνωρίζουµε όλοι τι γίνεται µε τους µεγάλους διαγω-
νισµούς του ΑΣΕΠ. Εγώ θα σας παρακαλούσα, είτε µε την προκή-
ρυξη της µόνιµης θέσης άµεσα ή είτε µε την πρόσληψη επικου-
ρικού προσωπικού, να αντιµετωπίσουµε το ζήτηµα µέχρις ότου
πληρωθεί η µόνιµη θέση µέσω των δέκα χιλιάδων θέσεων του δια-
γωνισµού, που ελπίζουµε και ευχόµαστε όλοι να υλοποιηθεί σύ-
ντοµα.

Επίσης, κρατάω και τη δέσµευσή σας για αλλαγή του οργανο-
γράµµατος. Και οι γιατροί και η ένωση των νοσοκοµειακών για-
τρών, αλλά νοµίζω και όλη αυτή η κοινότητα των καρκινοπαθών,
οι οικογένειές τους, οι σύλλογοι οι εθελοντικοί που στηρίζουν την
προσπάθεια τη δύσκολη, την επίπονη προσπάθεια αυτών των συ-
µπολιτών µας, των καρκινοπαθών, πιστεύουν ότι χρειάζεται αλ-
λαγή του οργανογράµµατος, όπως το είπατε κι εσείς, και να πάµε
στην Ογκολογική Κλινική του Νοσοκοµείου Βόλου σε, τουλάχι-
στον, τέσσερις θέσεις ογκολόγων παθολόγων.

Μας ακούν αυτή την ώρα, κύριε Υπουργέ, µε αγωνία οι καρκι-
νοπαθείς της Μαγνησίας και οι οικογένειές τους και πραγµατικά
κρέµονται από τα χείλη σας για το τι σχεδιάζετε, για το τι προ-
γραµµατίζετε να κάνετε στο Νοσοκοµείο του Βόλου και πιο συ-
γκεκριµένα στην ογκολογική του κλινική. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μπουκώρο.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Να επιση-

µάνω, µια που µου δίνεται η ευκαιρία αυτή, κατ’ αρχάς, ότι το Νο-
σοκοµείο του Βόλου έχει ενισχυθεί αυτή την τετραετία µε τριάντα
έξι άτοµα επιπλέον προσωπικό. Το επικουρικό προσωπικό στο
Νοσοκοµείο του Βόλου είναι εκατόν τριάντα έξι άτοµα. Είναι από
τις λίγες φορές στην ιστορία του, αν θέλετε, που έχουµε αυτές
τις προσλήψεις. 

Κατ’ αρχάς, είναι πάρα πολύ σηµαντικό να ξεκαθαρίσουµε ότι
δεν δηµιουργήθηκε κανένα πρόβληµα στους καρκινοπαθείς της
περιοχής. Έστω και µε δυσκολία του Εθνικού Συστήµατος Υγείας
γίνονται µετακινήσεις, έτσι ώστε, παρά τον οποιοδήποτε περισ-
σότερο φόρτο εργασίας που παραδέχοµαι ότι έχουν οι υγειονοµι-
κοί, δεν έχει διαταραχθεί η παροχή υπηρεσιών υγείας σε αυτή
την εξαιρετικά ευαίσθητη και ταλαιπωρηµένη οµάδα των καρκι-
νοπαθών.

Δεσµεύοµαι, πέρα από την µόνιµη θέση, ότι αν έχουµε επικου-
ρικό γιατρό που θέλει να εργαστεί, θα προχωρήσουµε άµεσα και
στον επικουρικό γιατρό.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΜΠΟΥΚΩΡΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Υπουργέ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Ακολουθεί η δεύτερη µε αριθµό 228/13-10-2023 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Αθηνών της Κοινοβουλευ-
τικής Οµάδας «ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία» κ. Αθανασίου
(Νάσου) Ηλιόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας µε θέµα: «Παρά
τις διαβεβαιώσεις του Υπουργού Υγείας για παράταση των συµ-
βάσεων, στην Πολυκλινική Αθηνών απολύονται εργαζόµενοι». 

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, για δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κύριε Υπουργέ, στη συζήτηση που κάναµε στο τελευταίο νο-
µοσχέδιο για τις ρυθµίσεις για την αντιµετώπιση της πανδηµίας
COVID-19 και άλλες διατάξεις o κ. Χρυσοχοΐδης διαβεβαίωσε ότι
δεν γίνονται απολύσεις εργαζοµένων αυτή τη στιγµή. Παρέπεµψε
µάλιστα σε σχετικό άρθρο, σε σχετική διάταξη του τότε προς ψή-
φιση νοµοσχεδίου. Η πραγµατικότητα είναι -και το είχαµε τονίσει
και τότε στη συζήτηση- ότι σε µια σειρά από δοµές υγείας έχουν
ήδη γίνει απολύσεις και έχουν έρθει εργολάβοι.

Εγώ σας καταθέτω σήµερα µια συγκεκριµένη ερώτηση για το
παράδειγµα της Πολυκλινικής Αθηνών, που ήδη εκείνες τις ηµέ-
ρες είχαν ξεκινήσει απολύσεις και ο εργολάβος είχε εµφανιστεί.
Η εκδίωξη των εργολάβων -για να δούµε ποια είναι η µεγάλη ει-
κόνα- και η αντικατάστασή τους από εργαζόµενους µε συµβάσεις
ορισµένου χρόνου είχε τα εξής αποτελέσµατα: Πρώτα απ’ όλα,

το κράτος να εξασφαλίσει περισσότερα από 40 εκατοµµύρια τον
χρόνο από εξοικονόµηση πόρων οι οποίοι πήγαιναν για τα κέρδη
των εργολάβων. Δεύτερον, οι ίδιοι οι εργαζόµενοι να έχουν αύ-
ξηση στον µισθό τους από 250 έως 300 ευρώ πολλές φορές και
για πρώτη φορά ωράριο στον χρόνο εργασίας τους. Η επάνοδος
του Εθνικού Συστήµατος Υγείας σε µια λογική εργολαβιοποίησης
αυτών των υπηρεσιών δεν έχει καµµία µα καµµία λογική, πέρα
από την εξασφάλιση κέρδους για τους εργολάβους. Ούτε οι ερ-
γασιακές συνθήκες των εργαζοµένων και το εργασιακό τους
πλαίσιο βελτιώνεται. Ίσα ίσα που επιστρέφουν οι δηµόσιες δοµές
υγείας σε ένα πλαίσιο εργασιακής γαλέρας και το δηµόσιο θα
χάνει περισσότερα χρήµατα για χειρότερες υπηρεσίες. Άρα, δεν
υπάρχει καµµία λογική.

Άρα, µε βάση αυτό, οι δύο ερωτήσεις που σας έχουµε κατα-
θέσει είναι αν προτίθεστε να κάνετε κάτι για να ακυρωθούν οι
απολύσεις που είχαν γίνει στην Πολυκλινική. Εδώ προκύπτει και
ένα ερώτηµα αν οι διοικήσεις σάς είχαν ενηµερώσει ή αν οι διοι-
κήσεις λειτουργούν αυτόνοµα. Αν γνωρίζατε, δηλαδή, ότι γίνο-
νται αυτές οι απολύσεις και άρα αν ο κ. Χρυσοχοΐδης συνειδητά
έλεγε ψέµατα όταν είπε ότι δεν γίνονται απολύσεις. Και το δεύ-
τερο ερώτηµα είναι σε τι ενέργειες θα προβείτε συνολικά στις
δοµές υγείας -γιατί δεν είναι ζήτηµα µόνο στην Πολυκλινική- για
το τι θα γίνει µε αυτούς τους εργαζόµενους που αυτή τη στιγµή
κινδυνεύουν να χάσουν τη δουλειά τους.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Ηλιόπουλο.
Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ, τρία λεπτά για την πρωτο-

λογία σας.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευχα-

ριστώ πολύ για την ερώτηση. 
Ήµουν όντως και την προηγούµενη φορά στη συζήτηση στη

Βουλή και στην επιτροπή, αν θέλετε, που αναφέρθηκε ξανά το
θέµα όσον αφορά τους εργολάβους. Και µάλιστα, είναι στοιχεία
τα οποία λέχθηκαν από συνάδελφό σας Βουλευτή του ίδιου κόµ-
µατος ότι, ακόµη και στην προσπάθεια που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ σε
σχέση µε το αν έχουν φύγει ή όχι οι εργολάβοι, σε πολύ λίγα νο-
σοκοµεία καταφέρθηκε να γίνει αυτό. Τα περισσότερα νοσοκο-
µεία της χώρας συνέχισαν να λειτουργούν µε τα συνεργεία.

Δεύτερον, και το λέω πάρα πολύ καλοπροαίρετα, είναι η δεύ-
τερη φορά που αναφέρεται ο αριθµός 40 εκατοµµύρια τα οποία
εξοικονόµησε το σύστηµα. Το λέω πάρα πολύ καλοπροαίρετα.
Αν έχετε οποιαδήποτε τέτοια οικονοµική έκθεση, είτε να την κα-
ταθέσετε στα Πρακτικά είτε να µου τη µεταβιβάσετε. Θα ήθελα,
πάρα πολύ, να κάνουµε αυτή τη συζήτηση. Το λέω καλοπρο-
αίρετα, αν αποδειχθεί αυτό και είναι τόσο σηµαντικός ο αριθµός,
γιατί δεν φαίνεται από τα στοιχεία να προκύπτει αυτό. Και το ξα-
ναλέω, είναι πάρα πολύ καλοπροαίρετο. Αν υπάρχει αυτή η οικο-
νοµική έκθεση, να καθίσουµε να το δούµε, γιατί είναι ένα θέµα
που εξετάζεται. 

Η κεντρική πολιτική θέση της Κυβέρνησης είναι ότι δεν θέ-
λουµε να απολυθεί κανείς, ακόµη κι εκεί που έχουν µπει συνερ-
γεία. Υπάρχει µια νοµική διαδικασία η οποία δεν µπορεί να
ανασταλεί από τη στιγµή που έχει περάσει και ένας διαγωνισµός
από το Ελεγκτικό Συνέδριο και όλα αυτά. Και εκεί στη συντρι-
πτική τους πλειοψηφία -που απ’ ό,τι ενηµερώνοµαι σχεδόν και για
τους εργαζόµενους της Πολυκλινικής αυτό έχει συµβεί, περιµένω
την τελευταία ενηµέρωση- και ο «Ευαγγελισµός», παραδείγµατος
χάριν, πάντα λειτουργούσε µε συνεργείο, όλα τα χρόνια. Υπήρχε
η Πολυκλινική που είναι παράρτηµα του «Ευαγγελισµού». Ακόµη
και οι έξι -απ’ ό,τι ενηµερώθηκα τώρα και περιµένω να µου στεί-
λουν τα στοιχεία- έχουν επαναπροσληφθεί στο συνεργείο και
αυτό έγινε περίπου στο 90% των περιπτώσεων στη χώρα, όπου
γύρισαν στα συνεργεία. Οι εργαζόµενοι δεν έχασαν τη δουλειά
τους, εκτός από πολύ µεµονωµένες περιπτώσεις. Γιατί εµάς η
πρόθεση µας -και γι’ αυτό ψηφίσαµε και τον νόµο- είναι να µην
φύγει κανένας εργαζόµενος. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό.

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, τρία λεπτά για τη δευτε-
ρολογία σας.
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ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Ωραία. 
Κύριε Υφυπουργέ, κοιτάξτε. Στο προηγούµενο νοµοσχέδιο που

συζητάγαµε είχατε κι άλλη µία παράταση, την παράταση των δι-
οικήσεων. Απ’ ό,τι φαίνεται, αυτή είναι η µοναδική παράταση η
οποία πραγµατικά λειτούργησε, γιατί αυτή τη στιγµή που συζη-
τάµε εδώ στα θεωρεία είναι τρεις εργαζόµενοι από την Πολυκλι-
νική που είναι απολυµένοι. Είναι απολυµένοι. 

Σας διαβάζω ακριβώς τον διάλογο που είχα µε τον κ. Χρυσο-
χοΐδη όταν µίλησα για απολυµένους: «Υπάρχει διάταξη. Τι να κά-
νουµε αν είστε ψεύτης;», µου είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης. Και του απά-
ντησα: «Ή δεν ξέρετε τι γίνεται ή σας έχουν πει ψέµατα. Πάµε
µαζί στην Πολυκλινική Αθηνών να µιλήσετε µε τους απολυµένους.
Δεν ήρθε ούτε ο κ. Χρυσοχοΐδης ούτε κανένας από εσάς στην
Πολυκλινική Αθηνών. Ήρθαν οι απολυµένοι στη Βουλή». Τι θα
πείτε; Ότι δεν ήταν απολυµένοι, ότι είναι ηθοποιοί, ότι λέµε ψέ-
µατα πάλι; Τουλάχιστον, να έχετε το θάρρος να ενηµερώσετε τον
κ. Χρυσοχοΐδη για το ποιος ήταν ψεύτης στην προηγούµενη συ-
ζήτηση, για το ποιος µετέφερε ένα πραγµατικό πρόβληµα και
αυτό το οποίο θα έπρεπε να πει ο Υπουργός εκείνη τη στιγµή
είναι «δεν γνωρίζω, να ενηµερωθώ και να δω» και όχι να πετάει
µε τόσο µεγάλη ευκολία κατηγορίες προς την Αντιπολίτευση, που
µετέφερε ένα πραγµατικό πρόβληµα. 

Λέω ξανά. Δεν αµφισβητήσατε το στοιχείο για τους µισθούς.
Δεν αµφισβητείς το στοιχείο για το ότι αυτοί οι εργαζόµενοι όταν
πήγαν µε συµβάσεις ορισµένου χρόνου αυξήθηκαν οι µισθοί
τους. Δεν αµφισβητήσατε και δεν µπορείτε να αµφισβητήσετε το
στοιχείο ότι όταν έφυγαν οι εργολάβοι για πρώτη φορά ίσχυε το
ωράριο, γιατί ξέρετε πολύ καλά και µπορείτε να ρωτήσετε και δι-
κούς σας Υπουργούς ότι οι εργολάβοι στην καθαριότητα και στη
φύλαξη είναι πρωταθλητές στην παράβαση εργασιακών δικαιω-
µάτων και στα δεδουλευµένα και στα ωράρια και επαναφέρετε
ξανά τους εργολάβους. 

Σας λέω ξανά να αλλάξετε ό,τι µπορείτε, κάντε κάτι για να µη
χάσουν τη δουλειά τους όχι µόνο οι εργαζόµενοι που είναι εδώ
και σας παρακολουθούν αυτή τη στιγµή, αλλά και άλλοι εργαζό-
µενοι και ο δρόµος που έχετε πάρει για την εργολαβιοποίηση
ξανά αυτών των υπηρεσιών είναι ένας δρόµος, ο οποίος δεν σέ-
βεται ούτε τα εργασιακά δικαιώµατα ούτε το δηµόσιο χρήµα.
Όµως, απ’ ότι φαίνεται αυτό δεν είναι κάποια αστοχία, είναι µια
δικιά σας συνολική πολιτική στρατηγική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Ηλιόπουλο.

Παρακαλώ, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά
για τη δευτερολογία σας.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ: (Υφυπουργός Υγείας): Όπως
σας ανέφερα, ισχύει ότι στο 90% των περιπτώσεων και θα δούµε
και την Πολυκλινική. Περιµένω τα στοιχεία και µάλλον έχετε δίκιο.
Ήταν έξι οι εργαζόµενοι. Οι τρεις έχουν συνεχίσει τη σύµβαση.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ (ΝΑΣΟΣ) ΗΛΙΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είναι 90%. Το 3 στο
6 είναι 50%.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Μη διακόπτετε παρα-
καλώ.

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Στο σύ-
νολο της χώρας και στα υπόλοιπα νοσοκοµεία που υπήρξε είναι
το 90%. Εγώ σας έχω πει ότι και η παράταση αυτή τη στιγµή
όσων διαγωνισµών µπορούν να σταµατήσουν, γιατί υπάρχουν
διαγωνισµοί που έχει προχωρήσει η διαδικασία, όσων ισχύει η
παράταση που ψηφίσαµε, που είπατε ότι δεν ισχύει µέχρι 31-12
και, όπως γνωρίζετε, σε πάρα πολλά νοσοκοµεία που είχαµε νο-
µικά το δικαίωµα να το κάνουµε, αυτό έχει σταµατήσει. Συνεχί-
ζονται µόνο σε πολύ λίγα µεµονωµένα νοσοκοµεία που είχαν
περάσει Ελεγκτικό Συνέδριο και δεν υπήρχε νοµικός τρόπος να
σταµατήσει αυτό. 

Σας το λέω ξανά. Δεσµευόµαστε να δούµε λίγο τα οικονοµικά
στοιχεία, έτσι ώστε να παρθεί η τελική απόφαση της Κυβέρνη-
σης, όπως σας είπε και σας επεσήµανε και ο Υπουργός Υγείας,
ο κ. Χρυσοχοΐδης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Ακολουθεί η τρίτη µε αριθµό 209/3-10-2023 επίκαιρη ερώτηση
πρώτου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοινοβουλευτικής Οµά-

δας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Σταύρου Μιχαηλίδη προς τον
Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Γενικό Νοσοκοµείο Χίου ‘Σκυλίτσειο’».

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο
λεπτά

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι, καληµέρα. 
Έχει προκαλέσει αίσθηση το περιεχόµενο της Δ38/23 απόφα-

σης εγγράφου της Ενιαίας Αρχής Δηµοσίων Συµβάσεων για τις
διοικητικές πρακτικές της διοίκησης του Γενικού Νοσοκοµείου
Χίου «Σκυλίτσειο», που αφορούν απευθείας αναθέσεις για την κα-
θαριότητα των κτηριακών εγκαταστάσεων και του περιβάλλοντος
χώρου του Γενικού Νοσοκοµείου Χίου, οι οποίες σχολιάστηκαν
και ακόµα σχολιάζονται, κύριε Υπουργέ, δυσµενώς από τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης του τόπου µου.

Στο προαναφερόµενο έγγραφο της Ενιαίας Αρχής Δηµοσίων
Συµβάσεων γίνεται λόγος για ακυρώσεις διαγωνισµών από τη δι-
οίκηση του νοσοκοµείου, για ασάφειες σε όρους τεχνικών προ-
διαγραφών στο κείµενο των προκηρύξεων, συνεχόµενες απευ-
θείας αναθέσεις για το ίδιο έργο, συναφείς συµβάσεις για τις
οποίες δεν ζητήθηκε η σύµφωνη γνώµη της ενιαίας αρχής για την
προσφυγή στην κατ’ εξαίρεση διαδικασία της διαπραγµάτευσης,
γεγονός που συνεπάγεται, όπως αναφέρεται στην απόφαση, ακυ-
ρότητα της πράξης κ.α..

Κύριε Υπουργέ, πρόσφατες ερωτήσεις του νοσοκοµείου στο
πρόγραµµα «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» αναδεικνύουν και την ένσταση των εκ-
προσώπων των εργαζοµένων αναφορικά µε τη διαδικασία προ-
µηθειών που ακολουθεί η διοίκηση. Υπάρχουν σχετικά έγγραφα
και θα σας τα καταθέσω.

Επιπρόσθετα, για τη διαχείριση της περιουσίας που έχει προ-
έλθει από δωρεές εδώ και πολλά χρόνια στην κατοχή του νοσο-
κοµείου όπου βρίσκονται πάνω από εκατόν πενήντα ιδιοκτησίες
και σπίτια πολύ σηµαντικής ιστορικής πορείας, κτήµατα, διαµε-
ρίσµατα, περιβόλια πολύ µεγάλης αξίας στον περιώνυµο κάµπο
της Χίου.

Από την κατάσταση που βρίσκεται, αλλά και από την διαχείριση
των πόρων του δήµου που δίνει αυτή η περιουσία, είναι φανερό
ότι η αξιοποίηση της περιουσίας δεν συνάδει µε τη βούληση των
ιδιοκτητών-δωρητών, καθώς σχεδόν ολόκληρο το εισόδηµα από
την εκµετάλλευση αυτών των περιουσιακών στοιχείων διοχετεύε-
ται για την ικανοποίηση µικροπολιτικών σκοπιµοτήτων. 

Επιπλέον, η περιουσία δεν συντηρείται ενδεδειγµένα, ώστε να
αποδίδει ακόµη και στο µέλλον ικανοποιητικά εισοδήµατα. Χαρα-
κτηριστική είναι η περίπτωση της οικίας Δροµοκαΐτη, του ιδρυτή
του γνωστού νοσοκοµείου «Δροµοκαΐτειο», που αποτελεί ιστο-
ρικό µνηµείο της Χίου, η οποία καταρρέει και βρίσκεται στο κέ-
ντρο της πόλης.

Αδράνεια παρατηρείται, επίσης, και στην αποκατάσταση της
παλιάς παθολογικής κλινικής του νοσοκοµείου, η οποία παραµέ-
νει µέσα στο νοσοκοµείο. Ενώ στερούµαστε πολύτιµους χώρους
από το 2017 και ενώ υπάρχει από ιδιώτη και έχει κατατεθεί εδώ
και επτά χρόνια το κόστος για τη µελέτη αποκατάστασης, αυτή
παραµένει σε αυτά τα χάλια.

Όταν τελειώσω την πρωτολογία µου, θα σας φέρω και θα κα-
ταθέσω και στα Πρακτικά.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.
Ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Υπουργέ: Από πότε και πότε έχει πρα-

γµατοποιηθεί οικονοµικός και διαχειριστικός έλεγχος στο Νοσο-
κοµείο της Χίου και µε τι αποτελέσµατα; Και, δεύτερον, ποια θέση
έλαβε το Υπουργείο στις ενστάσεις των εκπροσώπων των εργα-
ζοµένων αναφορικά µε τις πρακτικές που ακολουθεί η διοίκηση;
Και, τέλος, πως ελέγχεται η διάθεση και η αξιοποίηση των εισο-
δηµάτων αυτής της πολύτιµης περιουσίας του νοσοκοµείου και
πώς διασφαλίζεται ότι αυτή η περιουσία θα συντηρείται για να
αποδίδει και στο µέλλον;

Ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρί-
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σκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μιχαηλίδη.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Σας ευχα-

ριστώ πολύ, κύριε Βουλευτά, για την ερώτησή σας. Τη διάβασα
µε πολύ µεγάλη προσοχή και διαβάζοντάς την αναζήτησα το πό-
ρισµα από την Εθνική Αρχή Δηµοσίων Συµβάσεων. 

Και πραγµατικά θα διαβάσω την τελευταία γραµµή από αυτό
που αναφέρετε ότι λέει για παρανοµίες, οτιδήποτε συµβάσεις και
θα την καταθέσω και στα Πρακτικά και θα σας παρακαλέσω να
τη δείτε. Πιστεύω ότι την έχετε και εσείς, αλλά θα την καταθέσω
επίσηµα στα Πρακτικά να τη δείτε και εσείς για να µην υπάρχει
αυτή η σύγχυση. 

Το συµπέρασµα από αυτά όλα είναι ότι αποφασίζει οµόφωνα
την παροχή σύµφωνης γνώµης στο Γενικό Νοσοκοµείο Χίου.
Άρα, το καταθέτω αυτό στα Πρακτικά. Η ΕΑΔΗΣΥ δεν έχει πει
αυτά που λέτε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Υγείας κ. Μάριος Θεµιστο-
κλέους καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο,
το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της
Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Εγώ, εν πάση περιπτώσει, αν υπάρχουν αυτά που λέτε -µε συγ-
χωρείτε, µε όλο τον σεβασµό- αυτά θα πρέπει κάποιος να τα πει
στον εισαγγελέα. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Εσείς.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ένα

λεπτό. Εσείς είστε αυτός που διατυπώνει την καταγγελία. Εµένα
τα επίσηµα στοιχεία λένε άλλα. Και έχει γίνει και διαχειριστικός
έλεγχος και σας το λέω. Το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους.

Άρα, οτιδήποτε –και αυτό είναι πάρα πολύ σηµαντικό- όποιος
έχει το παραµικρό -εµείς το κάνουµε- να πάει είτε στην Αρχή Δια-
φάνειας είτε στον εισαγγελέα. Εγώ σας καταθέτω και τι είπε το
πόρισµα της ΕΑΔΗΣΥ, που µε πολύ µεγάλη προσοχή το διάβασα
αν υπήρχε κάτι για να το στείλουµε εµείς στον εισαγγελέα ή στην
Αρχή Διαφάνειας. Σας λέω οποιοσδήποτε –εσείς, οι εργαζόµενοι
του νοσοκοµείου- ναι, να πάει στον εισαγγελέα απολύτως και ξε-
κάθαρα σε αυτό.

Θέλω να πω εδώ ότι και η υπόθεσή µας και αυτή η Κυβέρνηση
έχει ενεργοποιήσει τα γραφεία εσωτερικού ελέγχου στις υγει-
ονοµικές περιφέρειες σε µια προσπάθεια να αλλάξει από τον
εσωτερικό έλεγχο στο νοσοκοµείο που είχε σηµαντικά µειονεκτή-
µατα. Και, χθες, µάλιστα υπογράφηκε από εµένα έγγραφο που
ζητάει σε πολύ συγκεκριµένα για να µην γίνεται αυτό, έτσι ώστε
να ελέγξουµε διαδικασίες και να προσπαθούµε να κινητοποι-
ήσουµε διαδικασίες για να περιορίσουµε έστω αν υπάρχει οπου-
δήποτε περίπτωση είτε για καθυστερήσεις που µπορεί να
ευνοούν τη διαφορά, να µην υπάρχει αυτό. Άρα, εδώ είµαστε
αδιαπραγµάτευτοι στο τι ισχύει.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον Υφυπουργό. 

Κύριε συνάδελφε, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Υφυπουργέ, έθεσα κι άλλες

ερωτήσεις και δεν έχω λάβει απάντηση. Παρ’ όλο λοιπόν που
εσείς ως εποπτεύουσα αρχή του νοσοκοµείο αξιολογείτε θετικά
το έγγραφο που ανέφερα, το οποίο αποτυπώνει µε γλαφυρό
τρόπο τις επανειληµµένες πρακτικές κακοδιαχείρισης του νοσο-
κοµείου, εµείς δεν θα συµµεριστούµε αυτήν την ικανοποίηση. 

Μια απλή περιήγηση στο «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» αποκαλύπτει ότι η διοί-
κηση του νοσοκοµείου σε χρονικό διάστηµα είκοσι επτά µηνών,
δηλαδή από 14 Ιουνίου 2021 µέχρι προχτές 8-9-2023 έχει αναθέ-
σει σε µία εταιρεία εργασίες συνολικού ύψους 2.637.000 ευρώ
µέσω οκτώ απευθείας αναθέσεων, δύο συνολικών προσφορών
και δύο διαγωνισµών, τα οποία όλα καταλήγουν δια µαγείας σε
µία µόνο εταιρεία. Έχω πίνακα, θα τον καταθέσω στα Πρακτικά. 

Στο πλαίσιο αυτό αναρωτιόµαστε τι παραπάνω πρέπει να σας
προτείνουµε για να µας πείτε να πάµε στον εισαγγελέα. Δεν είναι
όλα θέµατα εισαγγελέως, είναι και θέµατα κακοδιαχείρισης και
εποπτείας. 

Δεν είναι αρκετό που η ενιαία αρχή αναφέρει ξεκάθαρα σε

αυτό το χαρτί που και εσείς µνηµονεύσατε «Εφιστάται η προσοχή
της αναθέτουσας αρχής για την πιστή τήρηση των σχετικών δια-
τάξεων του νόµου»; Σε άλλο σηµείο επίσης αναφέρει στο χαρτί
που καταθέσατε στα Πρακτικά «Σε ισχυρισµούς της διοίκησης
του νοσοκοµείου που πρέπει να ερευνηθούν»,. 

Σε ποιους απευθύνεται, κύριε Υφυπουργέ, η ενιαία αρχή;
Ποιος είναι αρµόδιος να κρίνει τους ισχυρισµούς της διοίκησης
του Νοσοκοµείου της Χίου;

Όπως φαίνεται, όσο και να προσπαθείτε να αλλοιώσετε την
ανεξαρτησία των αρχών, έχουν το θάρρος αυτές και καταθέτουν
και εντοπίζουν ό,τι πρέπει να εντοπιστεί. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αίσθηση επίσης προκαλεί ότι δεν αναφερθήκατε στους εργα-
ζόµενους σε όλες τις αναρτηµένες στη «ΔΙΑΥΓΕΙΑ» αποφάσεις.
Οι εκπρόσωποι των εργαζοµένων στο πλαίσιο των συνεδριάσεων
του διοικητικού συµβουλίου -µέλη του διοικητικού συµβουλίου
είναι- προβάλλουν αντιρρήσεις αναφορικά µε τη διαδικασία προ-
µηθειών που ακολουθεί η διοίκηση. Οι ίδιοι πάλι επίσης καταγ-
γέλλουν ότι δεν τους δίνεται το δικαίωµα πριν από τη συνεδρίαση
να λάβουν γνώση για τα θέµατα, τις εισηγήσεις κ.λπ. που θα κου-
βεντιαστούν στο διοικητικό συµβούλιο. Ούτε κι αυτό το λαµβά-
νετε υπ’ όψιν ως εποπτεύουσα αρχή.

Δωρεές. Θολό τοπίο παραµένει η διάθεση και η αξιοποίηση
των εισοδηµάτων της περιουσίας του νοσοκοµείου. Κανείς δεν
µπορεί να µάθει, κανείς δεν µπορεί να ξέρει από τον κόσµο της
Χίου που όποτε χρειαστεί ενισχύει το νοσοκοµείο µε δωρεές πού
πάνε αυτά τα χρήµατα. Είναι κοινό µυστικό ότι όλο το εισόδηµα
διατίθεται σε συµβάσεις µε τα γνωστά µπλοκάκια, για γνωστούς
και ευνόητους λόγους. 

Επίσης, έχουµε την παθολογική κλινική. Σας έχω αφήσει φω-
τογραφίες που µου έστειλαν µόλις πριν από λίγες ώρες για να
δείτε την κατάσταση της πρώην παθολογικής κλινικής, που είναι
η συνέχεια της καρδιολογικής. Ανοίγεις µια πόρτα και µπαίνεις
και βλέπεις αυτήν την κατάσταση. 

Όταν τελειώσουµε τη συζήτηση, σας παρακαλώ πολύ δώστε
εντολή να ανοίξει αυτή η πόρτα, να δείτε τους δεκαπέντε-είκοσι
θαλάµους που εδώ και επτά χρόνια, µε πληρωµένη τη µελέτη,
βρίσκονται στη διάθεση των ποντικών, µε τόσους κινδύνους του
νοσοκοµείου, ενώ διατέθηκαν πόροι και φτιάχτηκε η καινούργια
παθολογική µόλις µε είκοσι εννιά κρεβάτια για την ικανοποίηση
των αναγκών της παθολογικής που διασπείρουν τους ασθενείς
σε καρδιολογική, χειρουργική. Είναι µια κατάσταση απόλυτου
χάους και απαράδεκτης διαχείρισης. 

Δώστε, λοιπόν, εντολή να ελεγχθεί γιατί για επτά χρόνια βρί-
σκεται η παθολογική σε αυτήν την κατάσταση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε, πα-
ρακαλώ.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Σας παρακαλώ πάρα πολύ να δώσετε εντολή να ελεγχθούν τα

θέµατα και των απευθείας αναθέσεων και της Παθολογικής που
βρίσκεται σε αυτό το χάλι και για το γεγονός ότι το νοσοκοµείο,
όπως είναι το Ακτινολογικό Τµήµα, είναι απολύτως υποστελεχω-
µένο.

Σκεφτείτε ότι για απλές ακτινογραφίες -δεν συζητώ για µαγνη-
τικές και αξονικές- στέλνονται σε ιδιώτες γιατρούς. Πού; Στο νο-
σοκοµείο της Χίου, στο πέµπτο µεγαλύτερο νησί της Ελλάδος.

Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ για την κατανόηση και του Προ-
εδρείου και τη δική σας που µου δίνετε αυτόν τον ελάχιστο χρόνο
παραπάνω. 

Και ένα τελευταίο ελέγξτε, κύριε Υφυπουργέ. Όποιος από το
διοικητικό συµβούλιο πει δύο αντιρρήσεις υπάρχει περίπτωση σε
ενάµιση χρόνο να έχει µετακινηθεί πέντε φορές. Είναι τρόπος δι-
οίκησης αυτός;

Σας ευχαριστούµε πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κ. Μιχαηλίδη.
Έχετε τον λόγο, κύριε Υφυπουργέ.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): Χωρίς

καµµία διάθεση να κάνω οποιαδήποτε µαθήµατα αλλά η δηµόσια
διοίκηση δεν γίνεται έτσι. Και όταν λέω δηµόσια διοίκηση, αν
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έχετε κάποιες καταγγελίες για το νοσοκοµείο της Χίου, ή αν σας
τις µεταφέρουν εργαζόµενοι, η πολιτεία αυτή έχει συντεταγµένα
όργανα και ένα από αυτά είναι να πάτε στον εισαγγελέα να κα-
ταθέσετε.

Ακόµη και πίσω από τις δικές σας λέξεις, είπατε εσείς «δύο
εκατοµµύρια µε απευθείας διαδικασίες» και «διαγωνιστική διαδι-
κασία». Σας παρακολούθησα τώρα, εγώ δεν το ξέρω το θέµα, δεν
το γνωρίζω το θέµα που λέτε. Αλλά στον δικό σας λόγο είπατε
«δύο εκατοµµύρια µε διαγωνιστική διαδικασία» που αυτό έπρεπε
να κάνει το νοσοκοµείο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Δεν είπα αυτό.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): Αν γυρί-

σετε πίσω, θα το δείτε. Εγώ σας λέω ότι δεν το γνωρίζω το θέµα
και σας είπα χωρίς καµµία διάθεση να σας κάνω µάθηµα, αλλά
είναι πάρα πολύ σηµαντικό και είµαστε αδιαπραγµάτευτοι σε
αυτό. Ειδικά ο Υπουργός το έχει δείξει τον τελευταίο µήνα µε τις
παύσεις και τις παραιτήσεις διοικητών. Το θέµα της διαφάνειας
είναι κάτι το οποίο δεν διαπραγµατεύεται. 

Αλλά δεν µπορούµε να κάνουµε τη δηµόσια διοίκηση έτσι όπως
λέτε «ότι υπάρχει αυτό, υπάρχει εκείνο». «Αν υπάρχει αυτό και
υπάρχει εκείνο», η διαφάνεια και η διαφθορά είναι θέµα κατ’ αρ-
χάς -γι’ αυτό το τονίζω πάρα πολύ- είτε αρχής διαφάνειας, να
υπάρξει µια καταγγελία, είτε δικαιοσύνης.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Ο ρόλος της εποπτεύουσας αρχής
ποιος είναι;

ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Για να µην
αφήσω αναπάντητο -κι εγώ κάνω πολύ µεγάλη προσπάθεια εδώ
να σέβοµαι και να τηρώ τον χρόνο και γι’ αυτό δεν συνεχίζω πε-
ρισσότερο σε αυτό το µέρος της ερώτησης- αυτό µε την Παθο-
λογική Κλινική, η µελέτη ολοκληρώνεται σε δύο µήνες και θα
αρχίσουν οι εργασίες.

Όσον αφορά τη διαχείριση της ακίνητης περιουσίας, όπως
γνωρίζετε, γιατί φαντάζοµαι είστε από την περιοχή, το νοσοκο-
µείο της Χίου έχει µια πολύ µεγάλη ακίνητη περιουσία και τα πε-
ρισσότερα από αυτά είναι αγροτεµάχια, εκατόν δεκαπέντε αγ-
ροτεµάχια κ.λπ.. Το νοσοκοµείο της Χίου έχει έσοδα από την
εκµετάλλευση της ακίνητης περιουσίας 25.000 ευρώ, από τα
οποία -είναι σηµαντικό να σηµειωθεί αυτό- τα 17.000 ευρώ διατί-
θενται για µισθούς των εργαζοµένων.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: (δεν ακούστηκε)
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Άµα το

λέτε ειρωνικά προς τους συναδέλφους, φαντάζοµαι, που εργά-
ζονται στο νοσοκοµείο όπως το λέτε µε µπλοκάκια, αλλά ναι, µου
είπατε αν αξιοποιείται η ακίνητη περιουσία του νοσοκοµείου και
σας απαντώ µε αριθµούς, είναι 25.000 ευρώ και µάλιστα τα
17.000 από αυτά είναι για τη µισθοδοσία των εργαζοµένων. Άρα
τα ακίνητα χρησιµοποιούνται. 

Όσον αφορά τα ακίνητα στα οποία έχετε αναφερθεί, υπάρχουν
ακίνητα τα οποία είναι πάρα πολύ παλαιά και τα οποία είναι κο-
στοβόρα για το νοσοκοµείο της Χίου να τα ανακατασκευάσει έτσι
ώστε να τα διαθέσει. Και εδώ επεξεργαζόµαστε ένα σχέδιο γιατί
συµβαίνει αυτό και σε άλλα νοσοκοµεία. 

Διότι είναι πέραν των οικονοµικών δυνατοτήτων ενός νοσοκο-
µείου του µεγέθους της Χίου να προβεί σε µια πολύ µεγάλη ανα-
καίνιση µε ό,τι ρίσκα, αν θέλετε, κτηµατοµεσιτικής αγοράς έχει
αυτό, γιατί πρέπει να το λάβουµε και αυτό υπ’ όψιν. Να ανακατα-
σκευαστεί ένα πολύ µεγάλο κτήριο µε πολύ µεγάλο µέρος ποιου
προϋπολογισµού; Του νοσοκοµείου; Μια ανακατασκευή και µια
ανακαίνιση ενός κτηρίου µπορεί να είναι µισός προϋπολογισµός
του νοσοκοµείου και να µείνει ξενοίκιαστο; Γιατί πρέπει να σεβό-
µαστε το δηµόσιο χρήµα.

Εµείς εδώ επεξεργαζόµαστε ένα σχέδιο αν µπορούµε κεντρικά
να υπάρξει µια λύση στα πολύ δύσκολα ακίνητα που είναι στην
κατοχή των νοσοκοµείων.

Υποβάλλω τη συγγνώµη µου για τα είκοσι δευτερόλεπτα που
ξεπέρασα τον χρόνο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό. 

Προτού συνεχίσουµε, έχουµε µια ανακοίνωση. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο

Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά

θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της αί-
θουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την
ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας
της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο εκ-
παιδευτικοί συνοδοί τους από το ιδιωτικό γυµνάσιο «Σχολή Ξενο-
πούλου». 

Καλωσορίσατε, παιδιά. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Θα συνεχίσουµε µε την τέταρτη µε αριθµό 235/16-10-2023 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Σο-
βαρά προβλήµατα στη λειτουργία του Γενικού Νοσοκοµείου Δρά-
µας».

Ορίστε, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, αν κάποιος συνάνθρωπός µας σήµερα, 20

Οκτωβρίου 2023, στη Δράµα βρεθεί στην ανάγκη να νοσηλευτεί
στη Μονάδα Εντατικής Θεραπείας, δεν θα µπορέσει, γιατί πολύ
απλά η Μονάδα Εντατικής Θεραπείας του Γενικού Νοσοκοµείου
Δράµας είναι κλειστή. Έκλεισε από τις αρχές του Αυγούστου για
απολύµανση και ενώ υποτίθεται ότι θα άνοιγε στις 10 του Σεπτέµ-
βρη, µέχρι σήµερα, 20 Οκτώβρη, παραµένει κλειστή.

Και πριν ακόµα κλείσει, η λειτουργία της ΜΕΘ του νοσοκοµείου
της Δράµας ήταν οριακή, καθώς είχαν αποµείνει µονάχα δύο για-
τροί και για να µπορέσει να βγει το πρόγραµµα εφηµεριών της
ΜΕΘ του νοσοκοµείου της Δράµας -και όλοι µπορούµε να κατα-
λάβουµε και να σκεφτούµε τι σηµαίνει Μονάδα Εντατικής Θερα-
πείας και πόσο συνεχόµενη αναγκαστικά πρέπει να είναι η λει-
τουργία της- για να βγει στοιχειωδώς το πρόγραµµα εφηµεριών
µετακινούταν η διευθύντρια της ΜΕΘ από το Γενικό Νοσοκοµείο
Καβάλας.

Μάλιστα, για αυτή τη ΜΕΘ του νοσοκοµείου της Δράµας προ-
εκλογικά -τώρα δηλαδή, πριν από λίγους µήνες- διαφηµιζόταν
από κυβερνητικούς Βουλευτές ότι αυτή θα επεκτεινόταν και από
επτά κλίνες που είχε θα αποκτούσε δώδεκα. Τελικά το επτά δεν
έγινε δώδεκα, έγινε µηδέν.

Αν κάποιος άλλος τώρα συνάνθρωπός µας αντιµετωπίζει κά-
ποιο παθολογικό πρόβληµα υγείας, εντάξει, αυτή η κλινική δεν
έχει ακόµα κλείσει, αλλά αντιµετωπίζει, βέβαια, πάρα πολλά σο-
βαρά προβλήµατα µε ελλείψεις προσωπικού. Δυο γιατροί µονάχα
έχουν αποµείνει και σε αυτή και καταλαβαίνουµε όλοι τι σηµαίνει
αυτό για το πρόγραµµα εφηµεριών, αλλά και για τις ουρές που
δηµιουργούνται στα νοσοκοµεία από αυτές τις ελλείψεις. Και για
να λυθεί και αυτό το πρόβληµα στην Παθολογική µετακινούνται
γιατροί από όµορους νοµούς ανά δεκαπενθήµερο.

Στο ίδιο νοσοκοµείο στη Δράµα υπάρχει ένας γιατρός ουρο-
λόγος, ένας και από άλλες ειδικότητες, ενώ αν κάποιος χρειαστεί
στη Δράµα δερµατολόγο, γαστρεντερολόγο ή ενδοκρινολόγο
στο νοσοκοµείο, δεν θα τον βρει. Φοβάµαι πως δεν θα βρει καµ-
µία από αυτές τις ειδικότητες και σε καµµία δοµή υγείας στα υπό-
λοιπα χωριά και πόλεις του νοµού.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Αν δε -και θα κλείσω, κύριε Πρόεδρε- κάποιος συνάνθρωπός
µας έχει θέµατα ψυχικής υγείας, τότε το Κέντρο Ψυχικής Υγείας
του Γενικού Νοσοκοµείου της Δράµας -ακούστε, µπορεί να είναι
και παγκόσµια πρωτοτυπία!- λειτουργεί χωρίς ψυχίατρο. Αυτό
σηµαίνει ότι δυόµισι χιλιάδες ραντεβού τον χρόνο µένουν χωρίς
παρακολούθηση.

Τώρα, µετά από όλα όσα είπα νοµίζω ότι ο τίτλος «Γενικό Νο-
σοκοµείο Δράµας» είναι λίγο αναντίστοιχος µε τη λειτουργία του
λόγω των ελλείψεων φυσικά.

Σας ρωτάµε, λοιπόν, τι θα κάνετε για να καλυφθούν οι ανάγκες
αυτού του νοσοκοµείου σε προσωπικό, σε υποδοµές και σε µέσα,
µε προσλήψεις, βέβαια, µόνιµου προσωπικού. Σκέφτεστε να χρη-
µατοδοτήσετε αυτό το νοσοκοµείο, όπως και όλα τα άλλα νοσο-
κοµεία, έτσι ώστε να µπορέσουν να ανταποκριθούν στον ρόλο
τους στις σηµερινές ανάγκες της δηµόσιας υγείας που υπάρχουν;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κύριε συνάδελφε,
ολοκληρώστε.
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ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Και πρέπει να µπορέσει και αυτό το προ-
σωπικό -θα το αναφέρω και στη δευτερολογία µου- να πάρει επι-
τέλους και εκείνα τα ρεπό και τις άδειες που δικαιούται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κ. Δελή.
Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Θέτετε

πάρα πολλά ερωτήµατα, να αρχίσω λίγο από…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Δύο ερωτήµατα έθεσα, προσωπικό και

λεφτά, αυτά είναι.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ωραία,

δύο ερωτήµατα και πολλές απορίες.
Πάµε στα χρήµατα: Προϋπολογισµός 2019, γιατί -ξέρετε- κά-

νατε αυτή την ερώτηση και προέρχεστε από ένα κόµµα το οποίο
κυβέρνησε. Έτσι; Συγχωρείστε µε, ζητάω συγγνώµη! Είναι τόσες
πολλές οι ερωτήσεις που µπερδεύτηκα από προηγούµενη. Ο
προϋπολογισµός του 2019 είναι 8.120.000 ευρώ, ο προϋπολογι-
σµός του 2023 είναι 9.707.000 ευρώ. Στο νοσοκοµείο της Δράµας
από τα χρήµατα του Ταµείου Ανάκαµψης και Ανθεκτικότητας για
τη διαµόρφωση ΜΕΘ και ΤΕΠ είναι 6.167.000 ευρώ και έχουµε
και προµήθεια τεχνολογικού εξοπλισµού και από το Ταµείο Ανά-
καµψης και από το ΕΣΠΑ που ξεπερνάει τα 4.000.000 ευρώ,
καθώς και από το Πρόγραµµα Ενεργειακής Αναβάθµισης του
ΕΣΠΑ 5.000.000 ευρώ.

Όσον αφορά το προσωπικό, σας δίνω λίγο αριθµούς και θα
µπούµε και στα πιο συγκεκριµένα -φαντάζοµαι- προβλήµατα που
υπάρχουν µετά. Έχουν προκηρυχθεί τα τελευταία τέσσερα χρό-
νια δεκατρείς θέσεις τακτικού προσωπικού, έχουν προσληφθεί
εκατόν τριάντα τρεις επικουρικοί και στη διαδικασία εξέλιξης
στην 6Κ, 7Κ, 2Κ -αυτές είναι οι προκηρύξεις του ΑΣΕΠ- έχουµε
έξι θέσεις. Αυτά είναι όσον αφορά τις δύο ερωτήσεις, το προσω-
πικό και τα χρήµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Ορίστε, κύριε Δελή, έχετε τον λόγο για τη δευτερολογία σας.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΔΕΛΗΣ: Ένα πρώτο σχόλιο που µπορώ να κάνω

στην πρωτολογία του Υπουργού είναι ότι τα στοιχεία που µας πα-
ρέθεσε δεν τα υποστηρίζει η πραγµατικότητα, κύριε Υπουργέ. Η
πραγµατικότητα έχει αυτές τις ελλείψεις που µόλις σας περιέ-
γραψα και ίσως και περισσότερες και µιλάµε για το Γενικό Νοσο-
κοµείο της Δράµας, το κεντρικό νοσοκοµείο του νοµού. Δεν
µιλάµε για τις άλλες δοµές υγείας, όπου εκεί, βεβαίως, η αποψί-
λωση σε προσωπικό είναι χαρακτηριστική.

Από ό,τι φαίνεται, δεν έχετε σκοπό -δεν ξέρω, µάλλον ξέρω,
αλλά δεν ξέρω τι θα πείτε, εννοώ ότι στη δευτερολογία σας δεν
το έχετε σκοπό- να αλλάξετε το βιολί αυτής της πολιτικής, δη-
λαδή το βιολί της υποχρηµατοδότησης, διότι περί αυτού πρόκει-
ται, της υποχρηµατοδότησης και της υποβάθµισης της δηµόσιας
υγείας, µε στόχο να την εµπορευµατοποιήσετε περαιτέρω.

Και θα σας δώσω και κάποια παραδείγµατα σε σχέση µε αυτό:
Ελλείψεις στο ίδιο το νοσοκοµείο -γιατί δεν είχα τον χρόνο να τις
αναφέρω στην πρωτολογία µου- υπάρχουν και σε άλλες υπηρε-
σίες του νοσοκοµείου και σε άλλες κατηγορίες εργαζοµένων,
όπως -ας πούµε- είναι οι νοσηλευτές και οι νοσηλεύτριες που ερ-
γάζονται ασταµάτητα, µε συνέπεια να τους οφείλονται ρεπό και
άδειες από το 2020, χιλιάδες ώρες και µέρες. Δεν βγαίνει το πρό-
γραµµα του µικροβιολογικού, του ακτινολογικού, των εργαστη-
ρίων γενικότερα. Η τεχνική υπηρεσία έχει αποµείνει µε το 1/3 των
οργανικών της θέσεων, ενώ αναµένεται σε λίγους µήνες να συ-
νταξιοδοτηθούν οι µισοί και καταλαβαίνετε ότι και η τεχνική υπη-
ρεσία θα βρεθεί σε αδυναµία λειτουργίας σε λίγο καιρό, τα
πράγµατα δηλαδή είναι πάρα πολύ σοβαρά στο Νοσοκοµείο της
Δράµας, για να µην πούµε τέλος πάντων ότι το µισό περίπου προ-
σωπικό, γύρω στο 40%, δουλεύει µε συµβάσεις ορισµένου χρό-
νου, ως επικουρικό ή µέσω ΟΑΕΔ. Δεν µιλάµε τώρα για την καθα-
ριότητα, για τη φύλαξη και τα λοιπά, που όλα αυτά έχουν εδώ και
καιρό δοθεί σε εργολάβους.

Να σας δώσω, όµως και εγώ ορισµένα νούµερα, µια και ανα-
φερθήκατε σε αυτά. Ξέρετε, το 2023, σύµφωνα µε τον προϋπο-
λογισµό -δεν είναι αυθαίρετα αυτά τα στοιχεία που σας λέω- τα

ίδια έσοδα των νοσοκοµείων συνολικά -αυτό προϋπολογίστηκε,
αυτό ψηφίσατε πέρυσι, η Κυβέρνησή σας- έπρεπε να είναι το
31,3% των εσόδων των νοσοκοµείων και το 53,9% -πείτε 54%-
από τον κρατικό προϋπολογισµό. Αυτό σηµαίνει και µόνο αυτό -
ένα στοιχείο το οποίο διαρκώς αυξάνει σε ό,τι αφορά τα ίδια
έσοδα- ότι ωθείτε τα νοσοκοµεία να λειτουργήσουν µε ιδιωτικοοι-
κονοµικά κριτήρια ως επιχειρήσεις δηλαδή µε έσοδα και έξοδα,
προκειµένου να απαλλάσσεται ο κρατικός προϋπολογισµός.

Και το δεύτερο σε σχέση µε το προσωπικό, να σας πω ότι για
την τριετία, γιατί µιλήσατε και εσείς από το 2019 και πέρα, πάλι
από τον προϋπολογισµό 2021 - 2022 - 2023 αναµένεται να προσ-
ληφθούν -αυτές είναι οι προσλήψεις που έχουν προκηρυχθεί από
το Υπουργείο Υγείας- πέντε χιλιάδες εξακόσιοι δώδεκα εργαζό-
µενοι. Την αντίστοιχη περίοδο προϋπολογίζονται ξέρετε πόσες
αποχωρήσεις; Έντεκα χιλιάδες οκτακόσιες. Αυτό σηµαίνει ότι οι
προσλήψεις δεν θα καλύψουν ούτε το µισό των αποχωρήσεων
και αυτό πολύ απλά σηµαίνει, κύριε Υπουργέ, ότι τα πράγµατα
θα χειροτερέψουν και χειροτερεύουν.

Και να σας πω και το τελευταίο. Αυτό το στοιχείο αφορά βε-
βαίως το διπλανό, το Νοσοκοµείο της Ξάνθης. Ξέρετε η Ξάνθη
µε τη Δράµα είναι πάρα πολύ κοντά, λίγα χιλιόµετρα. Είναι δύο
νοµοί όµοροι. Στο Νοσοκοµείο της Δράµας, λοιπόν, εδώ και
µήνες δεν λειτουργεί η µονάδα εντατικής θεραπείας και από την
Ξάνθη πολλές φορές οι άνθρωποι αναγκάζονται να πηγαίνουν
στη Δράµα. Τώρα ούτε στη Δράµα θα µπορούν να πάνε και κα-
ταλαβαίνετε τι γίνεται εκεί. Mε τον τρόπο αυτόν ωθείτε τους αν-
θρώπους -γιατί κάποια στιγµή -ξέρετε- ο άνθρωπος για να βρει
την υγεία του θα κάνει ό,τι µπορεί, ό,τι περνάει από το χέρι του-
να αναγκάζονται να καταφεύγουν στον ιδιωτικό τοµέα.

Περιµένουµε να ακούσουµε τις απαντήσεις, περιµένουν οι άν-
θρωποι πάνω στη Δράµα και οι εργαζόµενοι στο νοσοκοµείο,
αλλά και ο λαός της περιοχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Δελή. 

Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Ευχαρι-

στώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα απαντήσω γενικά, γιατί κάνατε και εσείς πιο γενική την ερώ-

τηση, όσον αφορά τη δηµόσια υγεία και αν ιδιωτικοποιηθεί, αυτό
το οποίο λέτε συνεχόµενα. Εγώ ασχολούµαι προσωπικά πάρα
πολλά χρόνια µε την υγεία. Την τελευταία τετραετία της πρωθυ-
πουργίας και της Κυβέρνησης του Κυριάκου Μητσοτάκη ήταν ό,τι
καλύτερο θα µπορούσε να υπάρξει για το δηµόσιο σύστηµα
υγείας, είτε -αν θέλετε- αν έχει συµβάλει o COVID σε αυτό, η τε-
τραετία αυτή ήταν η µεγαλύτερη ανάδειξη του Εθνικού Συστή-
µατος Υγείας.

Θα σας πω δύο πράγµατα και απαντάω γενικά, γιατί µου κά-
νατε γενική την ερώτηση. Τα δύο παραδείγµατα είναι τα εξής και
θα σας αναφέρω από τον εµβολιασµό. Στα ίδια εµβολιαστικά κέ-
ντρα που εµβολιάστηκαν πρωθυπουργοί, εφοπλιστές, πλούσιοι
αυτής της χώρας, πήγαν και οι άνεργοι. Και αυτό -αν θέλετε- είναι
Εθνικό Σύστηµα Υγείας, που εσείς πολλές φορές στα χαρτιά -
γιατί µπερδεύτηκα πριν, ναι, δεν έχετε κυβερνήσει ποτέ- το λέτε,
αλλά εµείς το κάναµε πράξη. Και αν θέλετε το δηµόσιο σύστηµα
υγείας και στην καλύτερη έκφανση του δηµοσίου που ήταν ο εµ-
βολιασµός είκοσι δύο εκατοµµύρια φορές από οκτώ εκατοµµύρια
πολίτες πήγαν στα εµβολιαστικά κέντρα και εµβολιάστηκαν στην
ώρα τους και αυτή είναι η καλύτερη έκφανση του ελληνικού δη-
µοσίου.

Περνάω σε αριθµούς, γιατί οι αριθµοί -εκτός αν υπάρξει κά-
ποιοι λάθος στα στοιχεία- είναι συγκεκριµένοι. Γενικότερα, γιατί
µου αναφέρατε προϋπολογισµούς των νοσοκοµείων, το 2019 εί-
χαµε 3,8 δισεκατοµµύρια ευρώ, 5,2 δισεκατοµµύρια το 2023.
Αυτό είναι αύξηση 1,4 δισεκατοµµυρίου ευρώ. Για να λέµε τι εν-
νοούµε χρηµατοδότηση, σας απάντησα συγκεκριµένα µε χρή-
µατα, σας είπα συγκεκριµένες θέσεις.

Και για να µείνω εδώ και να µην λέµε ότι ωραιοποιούµε την κα-
τάσταση, εγώ θα σας πω και θα συµφωνήσω ότι έχουµε πρό-
βληµα. Έχουµε πρόβληµα στη Δράµα, έχουµε πρόβληµα σε κά-
ποιες περιοχές της βορείου Ελλάδας στις οποίες προκηρύσ-
σουµε θέσεις, γιατί εκεί είναι το πρόβληµα. Ωστόσο αυτές οι προ-
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κηρύξεις βγαίνουν άγονες και εκεί είναι που θα πρέπει να δούµε
τι θα κάνουµε.

Και κλείνω λέγοντας ότι η ΜΕΘ της Δράµας θα ανοίξει ξανά 1η

Νοεµβρίου. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

τον κύριο Υφυπουργό.
Συνεχίζουµε µε τη δεύτερη, µε αριθµό 243/16-10-2023 επίκαιρη

ερώτηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Β2’ Δυτικού Τοµέα
Αθηνών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Πλεύση Ελευθερίας» κ.
Γεωργίας (Τζώρτζιας) Κεφαλά προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Τα επείγοντα περιστατικά διάσωσης δεν είναι επείγοντα
για την Κυβέρνηση;».

Κυρία Κεφαλά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά για την πρωτο-
λογία σας.

ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Σας ευχαριστούµε πολύ, κύριε Υφυπουργέ, που ερχόσαστε
από ένα τόσο απαιτητικό και δύσκολο Υπουργείο να µας απαντή-
σετε σε ερωτήσεις που νοµίζω ότι καίνε όλη την κοινωνία, αλλά
επιτρέψτε µου να σας πω τη συγκεκριµένη καίει και λίγο παρα-
πάνω εµένα και τους οικείους µου.

Εδώ και δέκα µήνες έχει ψηφιστεί ένα νοµοσχέδιο για τη δια-
κοµιδή πρωτογενούς περιστατικού σε νοσοκοµείο, το οποίο,
όµως, ακόµα δεν έχει εφαρµοστεί. Αυτή, λοιπόν, η πρωτογενής
διακοµιδή αφορούσε µικρά ελικόπτερα ευέλικτα τα οποία µπο-
ρούν να προσγειωθούν ανά πάσα στιγµή σε δρόµους, σε ταρά-
τσες, στην ύπαιθρο, στα βουνά, στα νησιά, σε ακριτικές περιοχές
και πραγµατικά θα ήταν ένα εργαλείο καταπληκτικό, γιατί αυτά
τα ελικόπτερα έχουν και πρώτες βοήθειες µέσα, δηλαδή είναι
επαρκώς εξοπλισµένα και µπορούν να µεταφέρουν τον ασθενή
δίνοντας πρώτες βοήθειες καθ’ οδόν.

Αυτή η υπηρεσία, λοιπόν, λέγεται HEMS. Σε αντίθεση µε την
τεράστια ανάγκη, λοιπόν, µε αυτές τις υπηρεσίες, έχουµε σιωπή,
έλλειψη ενηµέρωσης και ολιγωρία, ενώ τα περιστατικά πέφτουν
βροχή, κύριε Υφυπουργέ. Θα σας πω δύο πολύ σύντοµα περι-
στατικά που έλαβαν χώρα αυτόν τον µήνα, για να µην πάµε πάρα
πολύ πίσω. Το ένα είναι στον Έβρο, όπου είχαµε ένα καρδιακό
επεισόδιο και ένα εγκεφαλικό ταυτόχρονα. Το ασθενοφόρο
έπρεπε να έρθει από τα Δίκαια, µια περιοχή που είναι αποµακρυ-
σµένη από την Ορεστιάδα, προσπάθησε να φτάσει, δεν έφτασε
ποτέ, µε αποτέλεσµα οι οικείοι των ασθενών να πάρουν τους
ασθενείς µε ιδιωτικά µέσα, να τρέξουν στο νοσοκοµείο, ο ένας
απεβίωσε καθ’ οδόν και ο άλλος φαντάζοµαι κάπως το πρόλαβε
το θέµα. Ξέρουµε όλοι ότι ο Έβρος είναι µια τεράστια περιοχή,
ίσως ο µεγαλύτερος νοµός της Ελλάδας, από ό,τι γνωρίζω και
έχει δύο ασθενοφόρα και δεκατέσσερις διασώστες. Νοµίζω ότι
είναι αδύνατον να καλυφθεί αυτή η περιοχή.

Ένα δεύτερο περιστατικό ήταν στη Σκύρο την 1η Οκτωβρίου.
Τετράχρονο αγοράκι µεταφέρθηκε µε επαγγελµατικό τουριστικό
σκάφος από τις Σποράδες στη Σκύρο στην Κύµη Εύβοιας και
αυτά τα περιστατικά γίνονταν µόνιµα έτσι. Δηλαδή κάποιο ακα-
τάλληλο σκάφος πρέπει να µεταφέρει τον ασθενή στον Βόλο ή
στην Εύβοια, µε αποτέλεσµα να χάνεται πολύτιµος χρόνος, ποτέ
να µην φτάνουν στην ώρα τους και να έχουµε τα αποτελέσµατα
που όλοι γνωρίζουµε, κάποιοι χάνονται ή κάποιοι αρρωσταίνουν
ακόµα βαρύτερα από ό,τι θα έπρεπε να αρρωστήσουν.

Το παιδί µου το ίδιο είχε την ανάλογη εµπειρία. Έπρεπε να χει-
ρουργηθεί. Το πήραµε από την Πάρο µε φουσκωτό του Λιµενι-
κού. Να είναι καλά οι άνθρωποι που βοήθησαν έγκαιρα. Πήραν
το παιδί µου από την Πάρο να το πάνε στη Σύρο να χειρουργηθεί.
Το να πάει στην Αθήνα ούτε λόγος, γιατί κανείς δεν έπαιρνε την
ευθύνη για τόσο µεγάλη χρονική καθυστέρηση.

Θέλω να σας ρωτήσω: Είναι τελικά σηµαντικό αυτό; Ποιο είναι
το χρονοδιάγραµµα υλοποίησης του νοµοσχεδίου; Πότε θα γίνει
το οργανόγραµµα που θα ακολουθήσουµε; Γιατί καθυστερεί
αυτή η υλοποίηση; Έχει γίνει µελέτη και ανάθεση της εταιρείας
που θα αναλάβει την εκπαίδευση των ανθρώπων αυτών;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κ. Κεφαλά.

Παρακαλώ πολύ, κύριε Υφυπουργέ.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ (Υφυπουργός Υγείας): Καληµέρα

σας, ευχαριστώ για την ερώτηση. Έχετε δίκιο, είναι ένα εξαιρε-
τικά σηµαντικό θέµα.

Θα αρχίσω από τα πολύ συγκεκριµένα για να πάω στα πιο γε-
νικά. Το νοµοσχέδιο το οποίο ψηφίστηκε, η καθυστέρηση που
υπάρχει είναι ότι θα υπάρξει νέο νοµοσχέδιο που θα ξεκαθαρίζει
τον όρο, όπως τον θέσατε και εσείς, «πρωτογενή αεροδιακοµιδή»
-αυτή τη στιγµή η χώρα µας δεν το έχει-, καθορίζοντας τις βάσεις
οι οποίες θα προστεθούν στον ήδη υπάρχον µηχανισµό των αε-
ροδιακοµιδών του ΕΚΑΒ. Στον σχεδιασµό αυτού του νοµοσχε-
δίου δέχοµαι την καθυστέρηση η οποία υπήρξε, αλλά προσπα-
θούµε να χτίσουµε και να δηµιουργήσουµε κάτι το οποίο δεν το
είχε η χώρα µέχρι στιγµής και έτσι να συγκεντρώσουµε τον όλο
συντονισµό και τη δηµιουργία ενός συντονιστικού κέντρου. Γιατί
καλώς ή κακώς και επειδή δεν µπορούµε να περάσουµε ξαφνικά
από τη µια µέρα στην άλλη σε ένα σύστηµα το οποίο ίσως θα
µπορούσαµε να φέρουµε στη χώρα µας, ένα συντονιστικό κέντρο
όπου εκεί θα υπάρχει το ΕΚΑΒ, θα υπάρχει η Πυροσβεστική, θα
υπάρχει το Λιµενικό, θα υπάρχει ο Στρατός. Γιατί µε τη χρησιµο-
ποίηση όλων των φορέων αυτών του ελληνικού δηµοσίου της πο-
λιτικής προστασίας είναι που γίνονται οι διακοµιδές των ασθενών.
Έχει ολοκληρωθεί η επεξεργασία του νοµοσχεδίου και πολύ σύ-
ντοµα θα έχουµε την κατάθεσή του στη Βουλή και την ψήφισή
του.

Θα ήθελα να πω εδώ ότι είναι ένα νοµοσχέδιο που είναι σχεδόν
τεχνικό. Δεν υπάρχει κάποια πολιτική χροιά και µακάρι όλα τα
κόµµατα να το στηρίξουν αυτό, να το ψηφίσουν, για να πάµε σε
µια επόµενη µέρα στη χώρα µας.

Όσον αφορά το πρόβληµα των διακοµιδών, η Ελλάδα έχει µια
γεωγραφικότητα και ένα γεωγραφικό ανάγλυφο το οποίο είναι
πάρα πολύ δύσκολο να καλυφθεί και το οποίο δεν υπάρχει σχε-
δόν σε καµµία άλλη ευρωπαϊκή χώρα. Γι’ αυτό -αν θέλετε- έχουµε
ένα -ειδικά στις δευτερογενείς διακοµιδές- αρκετά µεγάλο δίκτυο
διακοµιδών όπου χρησιµοποιούµε και τα δύο ελικόπτερα και τα
δύο αεροσκάφη της δωρεάς του Ιδρύµατος «Σταύρος Νιάρχος»,
καθώς και ελικόπτερα της Πολεµικής Αεροπορίας, του Στρατού
και πολλές φορές της Πυροσβεστικής. Να πω ότι ήδη έχει κατα-
τεθεί και έχει συζητηθεί στο Υπουργικό Συµβούλιο, και έχουµε
την έγκριση του Πρωθυπουργού να προχωρήσουµε στην ανα-
µόρφωση του ΕΚΑΒ, το οποίο περιλαµβάνει και τις αεροδιακοµι-
δές, όπως ανέφερα προηγουµένως, αλλά και γενικότερα τον
εκσυγχρονισµό του στόλου.

Όσον αφορά τις περιοχές που αναφέρατε προηγουµένως, και
για να µην µένουµε σε φράσεις του τύπου «θα κάνουµε αυτό» και
«θα κάνουµε εκείνο», θα σας πω για το πρόγραµµα που εφαρµό-
σαµε το καλοκαίρι. Έγινε και εδώ στη Βουλή συζήτηση µε πολύ
µεγάλες αντιδράσεις για τα µεικτά πληρώµατα. Όπως ξέρετε,
υπήρξε πράξη νοµοθετικού περιεχοµένου, που ακολούθως επι-
κυρώθηκε από τη Βουλή, για τα πληρώµατα των ασθενοφόρων. 

Θα δώσω και τους αριθµούς, αφού έχει ολοκληρωθεί η καλο-
καιρινή περίοδος. Καταφέραµε να αυξήσουµε κατά 30% τις βάρ-
διες του ΕΚΑΒ σε σαράντα εννιά περιοχές της χώρας µε τη χρη-
σιµοποίηση των στελεχών των Ενόπλων Δυνάµεων. Από αυτές,
τα δύο τρίτα των διακοµιδών που έχουν γίνει στις περιοχές αυτές,
έγιναν από µεικτά κλιµάκια τα οποία δηµιουργήσαµε. Και το πιο
σηµαντικό είναι ότι χίλιες πεντακόσιες διακοµιδές δεν θα γίνονταν
ή θα γίνονταν µε πολύ µεγάλη καθυστέρηση -µε ό,τι αυτό συνε-
πάγεται- αν δεν είχαµε δηµιουργήσει αυτά τα µεικτά κλιµάκια.
Αυτό το αναφέρω γιατί πολλές φορές από τη θεωρία πρέπει
πάντα να περνάµε στην πράξη. Και έστω αυτό το µικρό πιστεύω
ότι το καταφέραµε αυτό το καλοκαίρι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κύριο Υφυπουργό.

Κυρία Κεφαλά, έχετε τρία λεπτά για τη δευτερολογία σας.
ΓΕΩΡΓΙΑ (ΤΖΩΡΤΖΙΑ) ΚΕΦΑΛΑ: Πραγµατικά είναι ένα θέµα

καινούργιο και καταλαβαίνω όλη τη διαδικασία που χρειάζεται.
Αλλά νοµίζω ότι αυτά τα πράγµατα έχουν γίνει, δηλαδή νοµίζω
ότι υπήρχε η µελέτη, ότι υπήρχε η διαβούλευση µε φορείς δέκα
µήνες και δώδεκα µήνες πριν. Και πραγµατικά πιστεύω ότι τελικά
µας φέρατε ένα νοµοσχέδιο το οποίο ήταν πρόχειρο και ψηφί-
στηκε και τώρα πρέπει να το κοιτάξουν ξανά. Εύχοµαι να µην
ήταν απλά µια ψηφοθηρική κίνηση, καθώς αυτό έγινε πριν τις
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εκλογές. Ο κόσµος πραγµατικά αγωνιά για αυτό το θέµα. Να ξέ-
ρετε ότι µόνο διαδικτυακά η οµάδα που υπάρχει, η οµάδα HEMS,
είναι τεράστια, µε πενήντα δύο χιλιάδες άτοµα µέσα. 

Εύχοµαι το πράγµα να µην µείνει στα χαρτιά. Και πραγµατικά
είµαστε και θα είµαστε εδώ για να σας το θυµίζουµε. Διότι, κύριε
Υφυπουργέ, οι άνθρωποι που έχουν χάσει κάποιο κοντινό τους
πρόσωπο, δεν ενδιαφέρονται για τίποτα άλλο. Δηλαδή για εκεί-
νους δεν έχει σηµασία ούτε η οικονοµία, ούτε η ανεργία, ούτε ο
τουρισµός και για εκείνους οτιδήποτε άλλο έρχεται σε δεύτερη
µοίρα, γιατί όταν κλείνει τα µάτια του ένας νέος άνθρωπος οι οι-
κείοι του σταµατάνε να ζουν επίσης, όπως πολύ πιθανόν να γνω-
ρίζετε. Και εγώ το ξέρω από πρώτο χέρι. Φαντάζοµαι ότι αν αυτή
τη στιγµή σάς έλεγαν ότι κινδυνεύει ένας οικείος σας, θα τα αφή-
νατε όλα και θα τρέχατε να βοηθήσετε. Αυτό είναι, λοιπόν, το
πρώτο και το κυριότερο.

Να σας πω ότι ο Ερµής Θεοχαρόπουλος δεν σκοτώθηκε από
χέρια εγκληµατιών, δεν σκοτώθηκε από χέρια φασιστών, δεν σκο-
τώθηκε από οπαδούς κάποιας οµάδας, ούτε σκοτώθηκε σε κά-
ποιον πόλεµο φωνάζοντας «ζήτω η πατρίδα». Ήταν ένας άνθρω-
πος ο οποίος σκοτώθηκε µόνος του και αβοήθητος από την πο-
λιτεία. Και ο τρόπος που έφυγε, όµως, ήταν πραγµατικά συµβο-
λικός και συγκλονιστικός. Διότι ο άνθρωπος αυτός έπεσε από
ύψος πεντακοσίων µέτρων και εκείνη τη στιγµή η πτώση του ήταν
µε ταχύτητα εκατόν εξήντα χιλιοµέτρων. Και παρ’ όλα αυτά, ενώ
θα µπορούσε να έχει διαµελιστεί, παρέµεινε ζωντανός και έχασε
όλο του το αίµα, περιµένοντας βοήθεια για πέντε ώρες. 

Αυτό, λοιπόν, ίσως για κάποιον λόγο έγινε, για να κινητοποι-
ηθούµε όλοι µας, γιατί δεν σκοτώθηκε από κάποιον ή από κάτι,
έχασε τη ζωή του επειδή κάποιος ή κάτι δεν τον βοήθησε. Και νο-
µίζω ότι είναι υπεύθυνες όλες οι κυβερνήσεις. Και είµαστε και
εµείς λίγο υπεύθυνοι γιατί δεν είχαµε ακόµα τον τρόπο να τον
βοηθήσουµε, απλά διορίζουµε, δεν εκπαιδεύουµε και δεν αξιο-
λογούµε όπως πρέπει. Οπότε, ας µην τον ξεχάσουµε τον Ερµή.
Γιατί ποιο το όφελος να θυµόµαστε τα λάθη µας και κυρίως ποιο
το πολιτικό όφελος; Δεν έχουµε να σηκώσουµε κάποια σηµαία
σε αυτή την περίπτωση, δεν έχουµε να υπερασπιστούµε τα συµ-
φέροντα κάποιων ανθρώπων, δεν έχουµε να µιλήσουµε για την
πατρίδα ή την αντίσταση ή για τον θεό, όπως πολλές φορές ανα-
φέρεται εδώ, αλλά µιλάµε για το δικαίωµα και την ασφάλεια και
τη ζωή όλων των Ελλήνων. 

Και, δυστυχώς, τα µέσα ενηµέρωσης σταµατάνε και δεν µιλάνε
για αυτά, παρά µόνο όταν συµβαίνουν, όπου κλαίµε για λίγο και
µετά ξανασυµβαίνει και µετά σταµατάµε να µιλάµε επίσης. Τα
επείγοντα περιστατικά, όµως, είναι εδώ, είναι σιωπηλά και καθη-
µερινά. Και σίγουρα το ΕΚΑΒ δεν µπορεί να πετάξει πάνω από τη
θάλασσα, δεν µπορεί να περάσει µέσα από µποτιλιαρισµένους
δρόµους, δεν µπορεί να διανύσει τεράστιες αποστάσεις µέσα σε
λίγα λεπτά. Επίσης, δεν µπορεί κάθε νησί να έχει δύο ή τρία
ασθενοφόρα, ούτε µπορεί να πάει το ΕΚΑΒ εκεί όπου δεν υπάρ-
χει δρόµος. Άρα τι θα γίνει; Θα συνεχίσουµε να χάνουµε τους αν-
θρώπους µας και θα υποσχόµαστε στους τουρίστες ασφάλεια η
οποία δεν υπάρχει;

Τελειώνοντας, για να σας µιλήσω και λίγο ρεαλιστικά, θέλω να
σας πω και το εξής. Νοµίζω ότι ακόµα και από οικονοµική άποψη
όταν ένας άνθρωπος τραυµατίζεται και αργεί να τον πάει κάποιος
στο νοσοκοµείο, η διάρκεια περίθαλψης και αποκατάστασης που
έχει, µεγαλώνει πάρα πολύ, και βέβαια αυτός ο άνθρωπος λείπει
από τη δουλειά του, µε αποτέλεσµα να χάνει και πάρα πολλά
λεφτά, για να µιλήσουµε και για τα λεφτά που έχουν τόση σηµασία. 

Τέλος, θέλω να πω και ένα µήνυµα -το οποίο δεν είναι πολιτικό
µήνυµα απαραίτητα- για τον κ. Τουρνά, ο οποίος κάποια στιγµή
είχε αναλάβει αυτήν την υπόθεση. Όµως, νοµίζω ότι µέσα στη
συλλογή των προσόντων που πρέπει να έχει ένας άνθρωπος που
βρίσκεται εδώ µέσα είναι και η ευαισθησία και η κατανόηση. Ο κ.
Τουρνάς έβγαλε έξω από το γραφείο του τη µητέρα του Ερµή
Θεοχαρόπουλου, ο οποίος σκοτώθηκε στα είκοσι ένα του χρόνια,
για να µπορέσει να κάνει τη δουλειά του γιατί η µητέρα του Ερµή
έκλαιγε. Λοιπόν, για αυτές τις ευαισθησίες µιλάµε. Νοµίζω ότι
πέρα από το να είµαστε πάρα πολύ γνώστες και τεχνοκράτες
πρέπει πάνω από όλα να κρατήσουµε την ανθρωπιά µας και την
ευαισθησία µας. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Κεφαλά.
Κύριε Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΑΡΙΟΣ ΘΕΜΙΣΤΟΚΛΕΟΥΣ  (Υφυπουργός Υγείας): Είναι

πραγµατικά πολύ δύσκολη η ερώτηση. Θα είµαι πάρα πολύ σύ-
ντοµος. Θα πω κάτι γιατί αναφερθήκατε στον κ. Τουρνά, και επει-
δή δεν βρίσκεται στην Αίθουσα, θα καταθέσω τη δική µου εµπει-
ρία. Εγώ τον κ. Τουρνά τον έχω γνωρίσει κατά τη διάρκεια χειρι-
σµού των κρίσεων και συνχειρισµού πολύ συγκεκριµένων κρί-
σεων και, πέρα από τον επαγγελµατισµό του ανδρός -που δεν θα
κριθεί από εµένα- µπορώ να καταθέσω ειδικά για τον συγκεκρι-
µένο άνθρωπο την πολύ µεγάλη ευαισθησία του και την αγωνία
του στο να σωθούν ανθρώπινες ζωές και πολίτες. Το υπηρέτησε,
αν θέλετε, πάρα πολύ επιχειρησιακώς, όπως και κατά τη διάρκεια
των κρίσεων. Εγώ τον έζησα προσωπικά στην κακοκαιρία «Ντά-
νιελ» που είχε τον συντονισµό όλης της επιχείρησης και των ελι-
κοπτέρων. Έζησα την αγωνία του δικού του προσώπου, του
επιτελείου του, έτσι ώστε να σωθούν όσοι άνθρωποι κινδύνευαν
εκείνη τη στιγµή.

Επίσης, µε πάρα πολλά πράγµατα τα οποία έχετε πει θα συµ-
φωνήσω. Και γι’ αυτό δεν έχει πολύ µεγάλο νόηµα να κάνουµε
διάλογο. Θα πω, µε πολύ µεγάλο σεβασµό στους γονείς του
Ερµή που έχασαν το παιδί τους, ότι τουλάχιστον προσωπικά θα
προσπαθήσω να φύγω από εδώ, έχοντας πάει την επείγουσα ια-
τρική τουλάχιστον ένα βήµα πιο µπροστά. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστώ πολύ τον

κύριο Υφυπουργό. Πραγµατικά έχει δίκιο. Το να απευθυνόµαστε
σε κάποιον που δεν είναι εδώ, δεν είναι ό,τι καλύτερο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα συνεχίσουµε µε κάποιες ανα-
κοινώσεις. 

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας
παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕ-
ΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτηρίου και τον
τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής, είκοσι έξι µαθή-
τριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από το
Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Μωραΐτη (πρώτο τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνε-
δρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού
προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση της Αίθουσας «ΕΛΕΥ-
ΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για την ιστορία του κτη-
ρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουργίας της Βουλής,
είκοσι επτά µαθήτριες και µαθητές και δύο εκπαιδευτικοί συνοδοί
τους από το Ιδιωτικό Δηµοτικό Σχολείο Μωραΐτη (δεύτερο
τµήµα). 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει.
Επίσης, θέλω να σας ενηµερώσω ότι δεν θα συζητηθεί η έκτη

µε αριθµό 238/16-10-2023 επίκαιρή ερώτηση πρώτου κύκλου του
Βουλευτή της Κοινοβουλευτικής Οµάδας «Νίκη» Β’ Θεσσαλονί-
κης κ. Νικόλαου Παπαδόπουλου προς τον Υπουργό Υγείας, µε
θέµα: «Σοβαρές ελλείψεις ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπι-
κού στο Παιδοκαρδιοχειρουργικό κέντρο του Νοσοκοµείου Παί-
δων «Αγία Σοφία» απειλούν τη λειτουργία του».

Ζητώ συγγνώµη από τον συνάδελφο Βουλευτή, αλλά θα κά-
νουµε µια ολιγόλεπτη διακοπή, επειδή δεν έχει έρθει η κυρία
Υφυπουργός. 

Θα την περιµένουµε και µετά θα συνεχίσουµε.
(ΔΙΑΚΟΠΗ)

(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, συνεχίζεται η συνεδρίαση.
Θα ολοκληρώσουµε µε την πρώτη µε αριθµό 211/4-10-2023

επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Χίου της Κοι-
νοβουλευτικής Οµάδας «ΠΑΣΟΚ - Κίνηµα Αλλαγής» κ. Σταύρου
Μιχαηλίδη προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε
θέµα: «Κρατικός Αερολιµένας Χίου “Όµηρος” (ΚΑΧΙΟ)».

Παρακαλώ πολύ, κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο. 
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ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΗΧΑΗΛΙΔΗΣ: Καληµέρα, κυρία Υπουργέ, καλωσο-
ρίσατε.

Από τις αρχές της δεκαετίας του ’80 η Υπηρεσία Πολιτικής Αε-
ροπορίας έχει συντάξει σχέδιο στρατηγικής ανάπτυξης, γνωστό
ως «master plan» για το αεροδρόµιο της Χίου. Από τον τότε σχε-
διασµό έχει αρχίσει να υλοποιείται η επέκταση του διαδρόµου
και οι µετατοπίσεις δύο δρόµων ανατολικά και δυτικά του αερο-
λιµένα. 

Κυρία Υπουργέ, θα περιµένω πραγµατικά µε ενδιαφέρον και
αγωνία να µάθω προσωπικά και µέσω εµού η Χίος πόσα εκατοµ-
µύρια ευρώ έχουν δαπανηθεί µέχρι τώρα για το master plan σε
απαλλοτριώσεις, οι οποίες θα αποδείξω στο τέλος ότι δεν θα πιά-
σουν τόπο και χωρίς να υλοποιηθούν αυτά τα οποία η Χίος προσ-
δοκούσε και επιτρέψτε µου να πω, ονειρεύονταν. 

Ακόµη όµως και αυτά που έχουν ξεκινήσει, δεν προχωρούν µε
τους ρυθµούς που επιβάλλει το ύφος του έργου και η αναγκαιό-
τητα. Η καθηµερινή απραξία και η παραγωγή ελάχιστου έργου
καταφανώς καταδεικνύει το βάλτωµα της εκτέλεσης αυτών των
ελάχιστων παρεµβάσεων. Και µετά, αφού τελειώσουµε, θα σας
ενεχυριάσω κάποιες φωτογραφίες, γιατί ενδεχοµένως να µη γνω-
ρίζετε ποια είναι η κατάσταση σήµερα, ώστε να έχετε µια καλύ-
τερη εικόνα.

Από τους τριάντα δύο µήνες, λοιπόν, για την ολοκλήρωση του
έργου, έχουν περάσει είκοσι δύο µήνες µε υλοποιηµένο, όπως
λένε οι µηχανικοί, λιγότερο από το 20% µε 25% του έργου. Σε
ό,τι αφορά δε το θέµα των απαλλοτριώσεων ιδιοκτησιών ανατο-
λικά του αεροδροµίου, όπως είπα, επικρατεί απόλυτο σκοτάδι για
το ύψος των καταβληθέντων αποζηµιώσεων. 

Επιπρόσθετα επισηµαίνουµε ότι δεν έχει προβλεφθεί νέος πύρ-
γος ελέγχου. Είναι ένας τόσο κρίσιµος παράγοντας για την εύ-
ρυθµη λειτουργία ενός αεροδροµίου και δεν έχει προβλεφθεί
τίποτα. Και σας λέω -και ενδεχοµένως να χρειαστεί να το πω και
στη δευτερολογία µου- ότι µε τα έργα και µε την επιµήκυνση του
διαδρόµου, όποτε αυτός υλοποιηθεί-ολοκληρωθεί, διακόσια µέτ-
ρα του διαδρόµου θα είναι τυφλά. Σας το λέω και σαν αεροπό-
ρος. Δεν θα τα βλέπει ο πύργος ελέγχου. Σηµειώστε το αυτό γιατί
είναι πολύ κρίσιµο, µήπως και θεραπευθεί. 

Κατόπιν αυτών ρωτάµε, κυρία Υπουργέ: Πότε και για ποιον
λόγο τροποποιήθηκε προς το υποδεέστερο το master plan εκ-
συγχρονισµού και ανάπτυξης του Κρατικού Αερολιµένα Χίου;
Ποια είναι η πρόβλεψη για την ολοκλήρωση των παρεµβάσεων,
λαµβάνοντας υπ’ όψιν τις ήδη µεγάλες καθυστερήσεις και την
επερχόµενη φυσικά χειµερινή περίοδο; Ποιο είναι το ύψος τελικά
των απαλλοτριώσεων και πότε θα αποδοθούν στο δηµόσιο οι
απαλλοτριωµένες ιδιοκτησίες; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μιχαηλίδη. Ξανά συγγνώµη που αναγκαστήκατε να περι-
µένετε να έρθει η κ. Αλεξοπούλου.

Παρακαλώ πολύ, κυρία Υφυπουργέ… 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, το πρόγραµµα έλεγε 11.15’…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υφυπουργέ,

σας έχουµε ειδοποιήσει από τις 10.10’…
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Για νωρίτερα…
Είχα κάνει έναν προγραµµατισµό χθες το βράδυ. Μην το ξα-

ναπείτε αυτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υπουργέ, θα πω

αυτό που νιώθω.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Είκοσι λεπτά πριν µε πήρατε για να µου πείτε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Σας πήραµε από τις

10.10’. Δεν χρειάζεται να το συνεχίσουµε, δεν υπάρχει λόγος.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Εσείς το συζητάτε από µικροφώνου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Πρέπει να του ζητήσω

συγγνώµη, σας περίµενε. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Το πρόγραµµα το χθεσινοβραδυνό ήταν για τις 11.15’
και σκοτώθηκα να έρθω και ήρθα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Εντάξει, κυρία Υφυ-

πουργέ. Ξεκινήστε την οµιλία σας. 
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Σας λέω ότι δεν άργησα σε σχέση µε το χθεσινό πρό-
γραµµα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Παρακαλώ πολύ,
κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Παρακαλώ και από το µικρόφωνο, κύριε Πρόεδρε,
αυτό να το σεβαστείτε. Δεν είναι έτσι. Ήµουν µακριά, δεν µπο-
ρούσα να πάρω αεροπλάνο να έρθω. Δεν γινόταν, δηλαδή, πρα-
γµατικά. Δεν άργησα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Κυρία Υφυπουργέ,
σας καταλαβαίνω απόλυτα…

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Δεν άργησα. Ήµουν ένα τέταρτο νωρίτερα από την
ώρα που είχα στο πρόγραµµά µου χθες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Όλοι οι Υπουργοί
µέχρι στιγµής ήταν τουλάχιστον ένα τέταρτο νωρίτερα.

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Ήµουν µακριά, κύριε Πρόεδρε. Δεν µπορούσα να
έρθω. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Δεν χρειάζεται να το
συνεχίσουµε. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Για να µην αφήνουµε εντυπώσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Τι εντυπώσεις να δη-
µιουργήσουµε; Σας παρακαλώ! 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Δεν καθυστερώ ποτέ…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ζήτησα απλά συγ-
γνώµη από τον συνάδελφο και έπρεπε να του ζητήσω, γιατί περί-
µενε. Είναι από τις δέκα η ώρα εδώ. Αυτό έκανα. 

ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-
ταφορών): Κύριε Πρόεδρε, δεν ξέρω πώς το καταλαβαίνετε... 

Κύριε Βουλευτά, αν είστε από τις δέκα η ώρα, πάντως δεν είναι
δική µου ευθύνη. Ειλικρινά σας ζητώ συγγνώµη. Όµως, δεν κα-
θυστέρησα. Ήρθα ένα τέταρτο νωρίτερα από το χθεσινό µας
πρόγραµµα. Ας µείνουµε, όµως, στην ουσία. 

Αξιότιµε κύριε Βουλευτά, σας ευχαριστώ πολύ για την ερώ-
τηση. 

Εν όψει τού ότι η ερώτησή σας είναι απολύτως τεχνική, θα σας
απαντήσω µε στοιχεία και έγγραφα για την πλήρη ενηµέρωσή
σας και, βεβαίως, των συµπολιτών σας. 

Κατ’ αρχάς θα ήθελα να διευκρινίσω κάποια πολύ σηµαντικά
ζητήµατα όσον αφορά στα έργα που εντάσσονται στο master
plan του αεροδροµίου της Χίου, απαντώντας στην ερώτησή σας. 

Προκειµένου να αντιµετωπιστούν οι ανάγκες του αεροδροµίου
κατά έναν τρόπο συνολικό και όχι αποσπασµατικό, η ΥΠΑ εκπό-
νησε γενικό σχέδιο ανάπτυξης. Έτσι, συγκεκριµένα θα σας ανα-
φέρω τα έργα που εντάσσονται σε αυτό το πλάνο και είναι τα
εξής: 

Η επέκταση του υφιστάµενου διαδρόµου µήκους χιλίων πεντα-
κοσίων έντεκα µέτρων προς βορρά, έτσι ώστε να αποκτήσει συ-
νολικό µήκος χίλια οκτακόσια µέτρα, µε τις απαραίτητες ζώνες
ασφαλείας πέρατος διαδρόµου -REZA-, σύµφωνα µε απαιτήσεις
του ΕΑΖΑ. Μαζί προβλέπεται η παραλλαγή της παραλιακής επαρ-
χιακής οδού Χίου - Θυµιανών. 

Η ανέγερση νέου κτηρίου αεροσταθµού, εµβαδού τεσσάρων
χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων περίπου, νέου πύργου ελέγχου
αεροδροµίου και η διαµόρφωση του περιβάλλοντα χώρου αυτού. 

Επίσης, η επέκταση του δαπέδου στάθµευσης αεροσκαφών σε
τελική επιφάνεια δεκαπέντε χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων πε-
ρίπου. Είναι οι εγκαταστάσεις αποθήκευσης καυσίµων και είναι
και η κατασκευή υποστηρικτικών εγκαταστάσεων του αεροδρο-
µίου: Υπόστεγο, βοηθητικές εγκαταστάσεις, πυροσβεστικός
σταθµός και υδατόπυργος. 

Στην παρούσα φάση και, σύµφωνα µε το master plan του αε-
ροδροµίου για την αναβάθµιση του αερολιµένα Χίου, βρίσκονται
σε εξέλιξη τα παρακάτω έργα: 

Η επέκταση - βελτίωση πεδίου ελιγµών Κρατικού Αερολιµένα
Χίου και συναφή έργα συµβατικού τµήµατος 17.838.000 ευρώ.
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Το έργο περιλαµβάνει τις εξής εργασίες: 
Πρώτον, την επέκταση του υφιστάµενου διαδρόµου µήκους χι-

λίων πεντακοσίων έντεκα µέτρων προς βορρά σε απαλλοτριω-
µένη περιοχή, έτσι ώστε να αποκτήσει συνολικό µήκος χίλια
επτακόσια ενενήντα εννιά µέτρα, µε τις απαιτούµενες ζώνες
ασφαλείας. 

Δεύτερον, την αναβάθµιση της αντοχής του υφιστάµενου τµή-
µατος διαδρόµου. 

Τρίτον, τη διαµόρφωση ζώνης ασφαλείας πέρατος διαδρόµου. 
Τέταρτον, την κατασκευή περίφραξης στα όρια της απαλλο-

τριωµένης περιοχής. 
Πέµπτον, την επέκταση του υφιστάµενου εσωτερικού περιφε-

ρειακού δρόµου του αεροδροµίου στα νέα όρια της απαλλοτριω-
µένης περιοχής. 

Έκτον, την εκτέλεση των απαραίτητων υδραυλικών έργων
εντός του αεροδροµίου και την αποστράγγιση της περιοχής. 

Έβδοµον, τις ηλεκτροµηχανολογικές εργασίες που είναι απα-
ραίτητες για τη λειτουργία του αεροδροµίου µετά την επέκτασή
του. 

Όγδοον, την κατασκευή νέου διώροφου κτηρίου υποσταθµού
και σταθµού φωτοσήµανσης συνολικού εµβαδού 209,40 τετρα-
γωνικών µέτρων. 

Κατόπιν των ανωτέρω, και ειδικότερα για το πρώτο ερώτηµά
σας, η απάντηση συνοψίζεται στο εξής. Τα έργα προχωρούν και
εξελίσσονται κατά τον αρχικό σχεδιασµό και δεν έχει εκδοθεί
πράξη τροποποίησης του αρχικού master plan. 

Για το δεύτερο ερώτηµά σας σχετικά µε τις απαλλοτριώσεις,
η ΥΠΑ προχώρησε στη συντέλεση της απαλλοτρίωσης για το βό-
ρειο τµήµα της κηρυχθείσας απαλλοτρίωσης έκτασης 74.842,14
τετραγωνικών µέτρων. 

Η συνολική αποζηµίωση ανήλθε στα 27.804.913,72 ευρώ, όπως
καθορίστηκε µε απόφαση του Εφετείου Αιγαίου. Η ανακοίνωση
της παρακατάθεσης αποζηµίωσης δηµοσιεύτηκε σε ΦΕΚ, οπότε
και συντελέστηκε η απαλλοτρίωση για το βόρειο τµήµα της έκτα-
σης και παραδόθηκε η έκταση του βορείου τµήµατος στο σύνολό
της. 

Για την υπόλοιπη έκταση των 65.464,98 τετραγωνικών µέτρων
η απαλλοτρίωση ανακλήθηκε αυτοδίκαια και εκδόθηκε η βεβαί-
ωση µερικής αυτοδίκαιης άρσης της αναγκαστικής απαλλοτρίω-
σης από το Υπουργείο των Οικονοµικών. Ο λόγος της άρσης ήταν
η µη καταβολή αποζηµίωσης εντός δεκαοκτάµηνου από την έκ-
δοση της απόφασης καθορισµού προσωρινής τιµής µονάδος
αποζηµίωσης. 

Σύµφωνα µε τη διάταξη του άρθρου 39 παράγραφος 3 του
ν.4024/2011, εφόσον οι θιγόµενοι ιδιοκτήτες επιθυµούν τη διατή-
ρηση της απαλλοτρίωσης που άρθηκε αυτοδίκαια λόγω παρέλευ-
σης του δεκαοκτάµηνου της προθεσµίας, δύνανται να υποβάλουν
αίτηση προς την αρχή που εξέδωσε την απαλλοτριωτική από-
φαση µέσα σε προθεσµία ενός έτους από την παρέλευση της
προθεσµίας περί διατήρησης της απαλλοτρίωσης και καταβολής
της δικαστικά καθορισµένης οριστικής αποζηµίωσης. 

Υποβλήθηκαν αιτήµατα διατήρησης απαλλοτρίωσης για κά-
ποιες ιδιοκτησίες ανατολικά του αεροδροµίου συνολικής έκτα-
σης 21,70 στρεµµάτων και εκδόθηκαν τελεσίδικες δικαστικές
αποφάσεις. Έτσι το δηµόσιο κατέβαλε αποζηµίωση στους ανα-
γνωρισµένους δικαιούχους εκτάσεων που εµπίπτουν στις περιο-
χές αυτές και καταβλήθηκαν συνολικά αποζηµιώσεις ύψους 17
εκατοµµυρίων ευρώ. Εκκρεµεί η κατάθεση επιπλέον ποσού 1,89
εκατοµµυρίου ευρώ, προκειµένου να συντελεστεί στο σύνολό της
η απαλλοτρίωση των εν λόγω εκτάσεων και να καταστεί δυνατή
η παράδοση στο αεροδρόµιο και των ιδιοκτησιών οι οποίες ανα-
φέρονται στις ανωτέρω τελεσίδικες αποφάσεις. 

Καταθέτω στα Πρακτικά για να τα πάρετε, αγαπητέ κύριε συ-
νάδελφε, έγγραφο της Γενικής Διεύθυνσης Οικονοµικών Υπηρε-
σιών του Υπουργείου µας, το οποίο περιλαµβάνει µεταξύ άλλων
πίνακα που αναφέρεται στις απαλλοτριώσεις και σας ενηµερώνω
ότι για την υλοποίηση του master plan, µε όλες τις αναφερόµενες
παρεµβάσεις, υπολείπεται η κήρυξη της απαλλοτρίωσης των λοι-
πών εκτάσεων, ήτοι 43,70 στρεµµάτων, µε εκτιµώµενο κόστος
απαλλοτρίωσης 40 εκατοµµύρια ευρώ, βάσει, βέβαια, της καθο-
ρισθείσας εφετειακής απόφασης.

Σας ευχαριστώ.
(Στο σηµείο αυτό η Υφυπουργός Υποδοµών και Μεταφορών κ.

Χριστίνα Αλεξοπούλου καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερ-
θέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
την κυρία Υφυπουργό. 

Παρακαλώ πολύ, κύριε Μιχαηλίδη, έχετε τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΜΙΧΑΗΛΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιας και είµαστε οι
τελευταίοι δεν θα περάσω πολύ τον χρόνο, αλλά είναι ένα πάρα
πολύ ουσιαστικό πρόβληµα που αντιµετωπίζει ο τόπος µας. Διότι,
κυρία Υπουργέ, ήταν πραγµατικά η επέκταση του αεροδροµίου
µια προσδοκία, ένα όνειρο δεκαετιών. 

Το πέµπτο, επαναλαµβάνω, µεγαλύτερο νησί του Αιγαίου, µε
την ιστορία, τον πολιτισµό και τις δυνατότητές του, σήµερα που
µιλάµε, το καλοκαίρι που πέρασε είχε µηδέν -το απόλυτο µηδέν-
Ευρωπαίων περιηγητών. Έχει να έρθει τσάρτερ, ναυλωµένο αε-
ροσκάφος στη Χίο τουλάχιστον επτά χρόνια. Αν έχει έρθει ένα ή
δύο το πολύ. Γιατί; Διότι ένα αεροπλάνο µεσαίων αποστάσεων
για να φύγει από τη Νορβηγία, τη Γερµανία, την Ολλανδία έφευγε
µε µισό φορτίο, διότι ο διάδροµος ήταν µικρός. Προκειµένου να
µπορέσει -ειδικά που έρχονται κυρίως το καλοκαίρι λόγω θερµο-
κρασιών, είναι τεχνικά θέµατα δεν αφορούν ούτε εσάς ούτε τους
συναδέλφους εδώ- µετά να απογειωθεί, έπρεπε να φύγει µε µισό
φορτίο καυσίµων και αναγκαζόταν να προσγειωθεί στη Λέσβο ή
στη Θεσσαλονίκη ή κάπου αλλού για να πάρει πάλι καύσιµα να
συνεχίσει. Αντιλαµβάνεστε ότι αυτά τα κόστη ήταν απαγορευτικά
µέχρι που στο τέλος οι tour operator εγκατέλειψαν το νησί µας. 

Καταφέραµε, λοιπόν, µετά από χρόνια να εξασφαλίσουµε αυτά
τα πολλά εκατοµµύρια που µας περιγράψατε -όπως τα είπατε και
έτσι είναι η πραγµατικότητα- για απαλλοτριώσεις θα είναι περί-
που 70-80 εκατοµµύρια όταν ολοκληρωθούν. Βάλτε και 20-25
εκατοµµύρια τον διάδροµο, τα κτήρια, ανακαινίσεις, παρακάµ-
ψεις δρόµων, θα περάσουµε τα 100 εκατοµµύρια. 

Τι συµβαίνει; Το master plan που µας περιγράψατε, κυρία Υφυ-
πουργέ, είναι αυτό που θέλουµε, αλλά δεν γίνεται. Το καταργή-
σατε -δεν µιλάω προσωπικά για εσάς, η Κυβέρνηση- και αντ’
αυτού γίνεται τώρα επέκταση του διαδρόµου, ο οποίος έχει ξεκι-
νήσει να επεκτείνεται εδώ και είκοσι δύο µήνες κι έχει σταµατή-
σει, γιατί από εκεί που σταµατάτε -έχετε εικόνα της Χίου- µέχρι
εκεί που θα επεκταθεί πρέπει να ανυψωθεί τριάµισι µέτρα για λό-
γους ασφάλειας των πτήσεων. Αντιλαµβάνεστε ότι για να σηκω-
θεί τριάµισι µέτρα το υπόστρωµα από κάτω πρέπει να είναι τέ-
τοιας ποιότητας αδρανών υλικών για να µπορεί να λειτουργεί. 

Επειδή, λοιπόν, το κόστος για τον ανάδοχο του φαίνεται υπερ-
βολικό, έχει σταµατήσει. Δεν παίρνει τα υλικά που πρέπει και το
έργο έχει σταµατήσει -ρωτήστε, θα σας το πούνε- εδώ και µήνες. 

Πάµε παρακάτω. Όπως είπατε και εσείς, το κτήριο για τους
επιβάτες έπρεπε να είναι, σύµφωνα µε το master plan, περίπου
τέσσερις χιλιάδες πεντακόσια µε τέσσερις χιλιάδες οκτακόσια τε-
τραγωνικά. Εγκαταλείφθηκε. Αν σας λένε ότι έχει ξεκινήσει, ότι
εκτελείται, είναι το απόλυτο, συγγνώµη που θα το πω, ψέµα. Το
υφιστάµενο κτήριο των χιλίων διακοσίων τετραγωνικών µέτρων
σήµερα επισκευάζεται. Θα γίνει χίλια τετρακόσια, γιατί προστί-
θενται όχι για χρήση των επιβατών, όχι για καταστήµατα, όχι για
duty free, όχι για όλα αυτά τα οποία γνωρίζουµε όλοι µας που τα-
ξιδεύουµε στην Ευρώπη ή και σε αεροδρόµια της Ελλάδας, αλλά
µόνο για διοικητικές θέσεις. 

Και αυτό µάλιστα το κτήριο που ανακαινίζεται, και όχι αυτό που
περιγράψατε, ο µελετητής -αυτό είναι απόσπασµα του ίδιου του
µελετητή και θα το καταθέσω- για όλους τους χώρους, όπως ανα-
χώρησης, άφιξης, διαχείρισης, για τα εισιτήρια τους περιγράφει
ως suboptimum, δηλαδή υποδεέστερα. Θα µας παραδώσετε, λοι-
πόν, ένα κτήριο που δεν είναι αυτό που περιγράψατε. Αντί τεσ-
σάρων-πέντε χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων, χιλίων τετρακο-
σίων. Σήµερα είναι χίλια διακόσια. Μας περιγράψατε µια πίστα
αεροσκαφών που θέλαµε να φιλοξενούνται αεροσκάφη δεκαπέ-
ντε στρεµµάτων, ενώ δεν γίνεται. Παραµένει το υφιστάµενο επτά
στρέµµατα, που ίσα-ίσα είναι για να φιλοξενούνται δύο αερο-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΛΖ’ - 20 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2023 4247



σκάφη ελικοφόρα τύπου ATR και όχι τζετ.
Μας περιγράφετε για πύργο που δεν γίνεται. Ο σηµερινός πύρ-

γος δεν µπορεί να δει µέχρι το τέλος του διαδρόµου, είναι δια-
κόσια µέτρα τυφλός. Δεν υπάρχει πάρκινγκ για αυτοκίνητα
επαγγελµατικά, επισκεπτών, τουριστικά κ.λπ.. Είναι το απόλυτο
τίποτα και θα ξοδευτούν πάνω από 100 εκατοµµύρια. Γι’ αυτό
είµαι σήµερα εδώ, για να δούµε πώς µπορούµε να λύσουµε το
πρόβληµα. Δεν µπορεί ο ελληνικός λαός να πληρώνει 100 εκα-
τοµµύρια για να µην έχουµε στο τέλος αεροδρόµιο, µόνο και
µόνο για να ειπωθεί στις εκλογές ότι ξεκίνησε ένα έργο γενιάς.
Αυτή είναι η πραγµατικότητα.

Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ, για ανοχή δύο λεπτών.
Κυρία Υπουργέ, ένα αεροδρόµιο χαρακτηρίζεται από τον µι-

κρότερο δείκτη. Πεντακόσια χιλιόµετρα διάδροµο αποπροσγει-
ώσεων να έχουµε αν δεν έχεις πίστα, εάν δεν έχει κτήρια δια-
χείρισης των επιβατών, θα µείνεις στη µικρότερη κλάση. Αυτό
έχει σήµερα η Χίος, δηλαδή δεν έχει τίποτα.

Κατανοήστε, κυρία Υπουργέ, και όταν θα φύγετε από αυτή την
Αίθουσα και πάτε πίσω στην υπηρεσία καλέστε τους να σας
πούνε ποια είναι η πραγµατικότητα. Καταστρέφεται το όνειρο γε-
νεών. Περιµέναµε ένα αεροδρόµιο γιατί είναι σαν την κότα µε το
αυγό. Εάν δεν γίνει αεροδρόµιο που να µπορέσει να φιλοξενήσει
τις ανάγκες της τουριστικής βιοµηχανίας της σύγχρονης εποχής,
δεν θα γίνουν ξενοδοχεία. Τα ξενοδοχεία, οι επιχειρηµατίες του
τουρισµού, λένε «αφού δεν έχει αεροδρόµιο, δεν µπορούµε να
κάνουµε». Πού βρίσκεται τελικά αυτή η διαδικασία; Στο απόλυτο
τίποτα. Πραγµατικά αισθανόµαστε µεγάλη πικρία που έχουµε τα
χρήµατα, είχαµε 100 εκατοµµύρια, τα περιγράψατε, και γίνεται
το απόλυτο τίποτα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σταύρος Μιχαηλίδης κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ
τον κ. Μιχαηλίδη.

Κυρία Υφυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΙΣΤΙΝΑ ΑΛΕΞΟΠΟΥΛΟΥ (Υφυπουργός Υποδοµών και Με-

ταφορών): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αξιότιµε κύριε συνάδελφε, κατ’ αρχάς θα ήθελα να σας πω ότι

τα στοιχεία που σας έδωσα είναι απολύτως ακριβή. Δεν µπορώ
να ενστερνιστώ τις σκέψεις σας και να χρησιµοποιήσω και εγώ
τη φράση που χρησιµοποιείτε, δηλαδή «το απόλυτο τίποτα»,
αλλά θα επιµείνω σε αυτό που σας λέω, ότι τα έργα προχωρούν,
εξελίσσονται και δεν υπάρχει καµµία πράξη τροποποίησης του
αρχικού master plan. 

Με αυτό το δεδοµένο και µε το επίσης δεδοµένο ότι για εµάς
η περαιτέρω ενίσχυση της ασφάλειας των αεροδροµίων, των αε-
ροµεταφορών και της αεροναυτιλίας αποτελεί δέσµη πολύ ση-
µαντικής πολιτικής εργαζόµαστε πάνω σε αυτό. 

Όπως ήδη ανακοίνωσε ο Υπουργός Υποδοµών και Μεταφορών
κ. Χρήστος Σταϊκούρας, αξιοποιούνται πόροι του Ταµείου Ανά-
καµψης και Ανθεκτικότητας ύψους 107 εκατοµµυρίων ευρώ για
την αναβάθµιση των υποδοµών των αεροδροµίων.

Μεταξύ άλλων, προωθείται ο νέος κώδικας δεοντολογίας της
ΑΠΑ και ο Εθνικός Κανονισµός Ασφάλειας Πολιτικής Αεροπο-
ρίας. Επενδύουµε στο ανθρώπινο κεφάλαιο µε την πλήρωση συ-
νολικά εκατόν σαράντα µίας θέσεων µόνιµου προσωπικού
πανεπιστηµιακής και τεχνολογικής εκπαίδευσης, ενώ µόλις χθες
στο νοµοσχέδιο που πέρασε από το ελληνικό Κοινοβούλιο του

Υπουργείου Υποδοµών και Μεταφορών νοµοθετήσαµε να καλύ-
πτονται κενά ανθρώπινου δυναµικού, µέσω µετακινούµενου προ-
σωπικού στα περιφερειακά αεροδρόµια αρµοδιότητας της ΥΠΑ. 

Για να µείνουµε, όµως, στο θέµα µας και στην ερώτησή σας
για την υλοποίηση όλων των προβλεπόµενων έργων του master
plan, µεταξύ των οποίων της κατασκευής νέου κτηρίου αερο-
σταθµού, πύργου ελέγχου αεροδροµίου και διαµόρφωσης περι-
βάλλοντος χώρου, της επέκτασης του δαπέδου στάθµευσης
αεροσκαφών κ.λπ., απαιτείται η κήρυξη της συνολικής έκτασης
της απαλλοτρίωσης και η παράδοση των εν λόγω εκτάσεων στο
αεροδρόµιο.

Θέλω, λοιπόν, να σας επισηµάνω ότι προκειµένου να καταστεί
δυνατή η επιχειρησιακή λειτουργία της επέκτασης του διαδρό-
µου απαιτείται η µετατόπιση του θιγόµενου τµήµατος µήκους πε-
ντακοσίων πενήντα µέτρων της παραλιακής οδού Χίου - Θυµια-
νών, που κατασκευάζεται µε µέριµνα της Περιφέρειας Βορείου
Αιγαίου και δεν περιλαµβάνεται στο τεχνικό και οικονοµικό αντι-
κείµενο του ανωτέρω έργου. 

Ως εκ τούτου, αρµόδια για πληροφορίες σε αυτό το θέµα είναι
η Περιφέρεια Βορείου Αιγαίου και συµπερασµατικά, για να απα-
ντήσω στην ερώτησή σας, όπως τεκµηριωµένα αναφέρθηκε πα-
ραπάνω, όχι µόνο -και το επαναλαµβάνω- δεν τροποποιήθηκε το
master plan εκσυγχρονισµού και ανάπτυξης του Κρατικού Αερο-
λιµένα Χίου, αλλά αντιθέτως έχουν εντατικοποιηθεί όλες οι προ-
σπάθειες του Υπουργείου και των υπηρεσιών του, στο σκέλος,
τουλάχιστον, της αρµοδιότητάς του για την ολοκλήρωση τόσο
των υπολειπόµενων προκατασκευαστικών ενεργειών όσο και του
ίδιου του έργου εν γένει. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Ευχαριστούµε πολύ

την κ. Αλεξοπούλου. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε να κάνουµε δύο ανακοι-

νώσεις.
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας

παρακολουθούν από τα άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµέ-
νως συµµετείχαν στο εκπαιδευτικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δη-
µοκρατίας» που οργανώνει το Ίδρυµα της Βουλής, είκοσι
τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί
από τη Σχολή Μωραΐτη. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Επίσης, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοι-
νώσω στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα
άνω δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκ-
θεση της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθη-
καν για την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και
λειτουργίας της Βουλής, τριάντα τέσσερις µαθήτριες και µαθη-
τές και δύο συνοδοί εκπαιδευτικοί από το 16ο Δηµοτικό Σχολείο
Περιστερίου. 

Η Βουλή σάς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των
επικαίρων ερωτήσεων.

Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Βασίλειος Βιλιάρδος): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.28’ λύεται η συνεδρίαση για την προσεχή
Δευτέρα 23 Οκτωβρίου 2023 και ώρα 14.00’, µε αντικείµενο ερ-
γασιών του Σώµατος: κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαί-
ρων ερωτήσεων.

4248 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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